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Pred našimi duhovnimi očmi steče film. 
Ožarjeno lice previdno zastira lučko ob otrokovi zibelki; 
razširjene roke napeto in pozorno spremljajo vsak gib racajočega malčka; 
Temne sence oči v globoki noči nemo prisluškujejo dihanju vročičnega otroka; 
Kako povijamo zvezke, kako računamo, kako je že rekla učiteljica pred dvajse-
timi leti 

— brskamo po spominih; 
Sramežljiv, begajoče bežen nasvet dekletu, ki brsti; fantu, ki spreminja glas... 
Film počasi bledi. 
Iščemo nove scenarije, novo ustvarjalno vsebino. Tu in tam moški že smejo 
lupiti krompir, pobrisati, posodo, povarjati mladež • • • 
Skupaj naj bi ustvarili film tega dne, film prihodnosti. Ne igro, življenje! 
Ta hip smo zmožni morda le diapozitivov, brez globje vsebine, strnjene res-
ničnosti: pokončna, saj vendar sama ustvarja ta svet, dohodek, odnose; po-
nosna, ko stopa za govorniški pult; 
Strumna, ko prejema priznanje za svoje delo; 
udarna, ko je treba odstraniti krivice, ki nas tarejo; močna, ko nekoliko na-
lašč omenimo prostovoljno delo, ki naj bi bilo domena moških; 
kritična, ko govori o delovnih razmerah in delovnih pogojih; razumna, ko spre-
jema odločitve, pronicljiva, ko smo v škripcih. 
Moderna tehnika. Še vedno teče prvi film; vmes prikazujemo diapozitive bo-
dočnosti. 
Med iglo in usnjem pa se bodo še dolgo smukali kodri malčka, ki nima varstva... 
Novi film bomo ustvarili sami, same! Kdaj? 

UREDNIŠTVO 

Sodelavkam 
in dtuyim ženam 

i&ktena eedtitanw ! 

Konferenca 
ocenjuje 

in načrtuje 
»Vljučevanjc sindikata v sploš-

no družbeno življenje je še ved-
no nujno In utemeljeno, saj je 
v sindikatu še vedno pretežno 
izražena volja delavskega razre-
da. Sindikat je organizacija, ki 
skrbi za uresničevanje politike 
na področju dela in za socialno 
življenje delovnih ljudi. S svo-
jim delom prispeva k uresniče-
vanju takšnih pogojev v združe-
nem delu, pa tudi zunaj njega, 
ki bodo to omogočal!, prispevati 
k izpolnjevanju akcij v politiki, 
jo spreminja in o njej razprav-
lja takrat, ko je življenjskega 
pomena za delavski razred« je 
na letni konferenci sindikalne 
organizacijo povedal njen pred-
sednik Pavel Zakelj. 

»Od zakona o združenem delu 
delavci veliko prlčakujej67 pose-
bej pa še od urejanja dohodkov-
nih odnosov in v povezavi s tem 
od delitve po delu. Zato bi mo-
rala biti merila spodbudna in 
pravična za vse.« 

Po krajši razpravi so bile spre-
jete še nakatere glavne usmeri-
tve za delo sindikalne organiza-
cije: 

— sindikalna organizacija mo 
ra biti prisotna in delovati pri 
vseh vprašanjih, ki so pomemb-
na za delavce, 

— delo in dolžnosti pa tudi 
razdeliti, 

— delo usmeriti zlasti v ustvar-
janje pogojev za razvoj delegat-
skega sistema, 

— delegati sindikalne organiza-
cije morajo zlasti delati v sa-
moupravnih delovnih skupinah, 

— volitve, ki so pred nami, so 
posebno pomembne, zato naj se 
sindikat polno angažira, 

—• izobraževanju sindikalnih 
delavcev je treba posvetiti več 
pozornosti, 

— odnosom med TOZD in 
ustvarjanju in oblikovanju do-
hodka je potrebno več moči, 

— tudi medčloveške odnose bo 
treba kropiti. 

Za novega predsednika 10 kon-
ference je bil izvoljen Vinko 
Kopač. 

Upajmo, da bo delo zaživelo, 
da bomo ob letu ugotavljali 
boljše rezultate. 

Uredništvo 



Plan, ki zahtevo brezhibno in vsklajeno delo 
Plan prodaje MPM za leto 1978 
Količinski plan 
Plan prodaje MPM je izdelan 

na osnovi rezultatov leta 1977 in 
iste prodajne zmogljivosti kot v 
letu 1977, to je za isto število 
prodajaln. Če bo v letu 1978 pri-
šlo do povečanja prodajnih ka-
pacitet, bo to lahko vplivalo na 
preseg plana, vendar tega sedaj 
še ni mogoče načrtovati. V planu 
prav tako nismo upoštevail izpa-
da prometa v nekaterih proda-
jalnah zaradi obnavljanja, am-
pak bomo to upoštevali pri izra-
čunu rezultatov posameznih pro-
dajaln med letom, glede na to, 
kdaj bo posamezna prodajalna 
dejansko v adaptaciji. 

Količinski plan prodaje je bil 
za MPM za leto 1977 1,231.000 pa-
rov. 

Količinski plan prodaje v 
MPM je za leto 1978 1,298.700 pa-
rov, kar je v primerjavi s pla-
nom za leto 1977 5,4 % poveča-
nje. 

Vrednostni plan 
Vrednostni plan prodaje v 

MPM za leto 1978 je izdelan na 
istih predpostavkah kot količin-
ski plan prodaje, seveda je do-
datno upoštevano povečanje cen. 
Plan prodaje MPM za leto 1977 
je znašal 340,000.000.— din. Za 
ta plan se glede na doseg v 11 
mesecih predvideva, da bo za ne-
kaj % presežen. Glede na to in 
ob upoštevanju predvidenega 
manjšega povečanja količine 
smo za leto 1978 postavil plan v 
višini 390,000.000.—, kar je glede 
na plan za leto 1977 14,7% pove-
čanje. 

PLAN GROSISTIČNE 
PRODAJE ZA LETO 1978 

1. Plan groslstične prodaje 
obutve 

V letu 1977 smo planirali gro-
sistično prodajo obutve v količi-
ni 112.000 parov in v vrednosti 
56,900.000— din. V primerjavi z 
letom 1977 je planirana 7 % več-
ja količina, kot je bila planirana 
za leto 1977 ,in 22 °/o večja vred-
nost. Pri tem je treba poudariti, 
da gre to povečanje predvsem na 
račun povečanja prodaje šport-
ne obutve. Povečanje prodaje 
lahke obutve grosistom, ki bi bi-
lo zelo potrebno in mora biti naš 
cilj, kar pa je izredno težko do-
segljivo iz naslednjih vzrokov: 

velika konkurenca, naše visoke 
cene, ozka kolekcija, stalne po-
manjkljivosti in težave pri izde-
lavi vzorcev. 

2. Plan groslstične prodaje 
plastike 

Za leto 1977 je bilo planirano 
na domačem trgu prodaja 
970.000 parov izdelkov plastike v 
vrednosti 33,560.000.— Ta plan je 
glede na možnosti dosegljiv pod 
pogojem, da bo proizvodnja kva-
litetna, brez posebnih zastojev 
in da se bomo držali dobavnih 
rokov. Vedno bolj pomembna je 
pri prodaji PU podplatov tudi 
cena. 

PLAN IZVOZA ZA LETO 1978 

Za leto 1977 je bil planiran iz-
voz obutve v vrednosti 3,500.000 $ 
na zahod in vrednosti 3.000.000$ 
na vzhod, poleg tega pa še izvoz 
400.000$ izdelkov plastike. Ta 
plan bo v letu 1977 nekoliko pre-
sežen. Za leto 1978 planiramo na-
slednji izvoz: 

na zahod 4,000.000 
na vzhod 7,000.000 

skupaj izvozov: 11,000.000 

Pri planu izvoza na zahod ne 
planiramo bistvenega povečanja 
iz naslednjih razlogov: izvoz lah-
ke obutve planiramo na zahod 
samo 25.000 parov, vzrokov za to 
ni potrebno pojasnjevati, ker so 
znani — cene. Izvoz pancerjev 

Kako bomo prodali? 

planiramo na zahod 60.000 pa-
rov, kar je 15.000 parov več od 
realizacije v letu 1977. To je tu-
di edina skupina obutve, pri ka-
teri bomo v letu 1978 dosegli po-
večanje konvertibilnega izvoza. 
Izvoz tekaške obutve za zahod 
planiramo 200.000 parov, kar je 
malenkost manj kot v letu 1977, 
vendar je tudi tu izredno ostra 
problematika cen, tako da bo že 
doseg te številke PU podplatov. 

Vzroki za vrednostno veliko 
povečanje plana vzhodnega izvo-
za so naslednji: v letu 1977 smo 
od lahke obutve proizvajali 
195.000 parov za SZ. V letu 1978 
mo zaradi drugih razlogov pri 
siljeni prevzeti za SZ količino 
250.000 parov in ker si bomo pri-
zadevali, da bi to bili samo škor-
nji, je vrednost tega posla v pri-
merjavi z letom 1977 znatno več-
ja. Poleg tega si ponovno priza-
devamo za izvoz v NDR. Planira-
mo pa tudi precejšen izvoz pan-
cerjev in sicer največ za ČSSR, 
NDR. 

Če strnemo bo prodaja na-
slednja: 

Lahki program: 
parov 

MPM 445.000 
angro (na debelo) 30.000 
izvoz vzhod 285.000 
izvoz zahod 25.000 

Skupaj: 787.000 

Količino 50.000 parov, ki jo 
predvidevamo proizvesti v ko-
operaciji z Ratitovcem, smo od-
šteli, ker je bila ta količina v 
planu MPM všteta pod alpinino 
obutev, želimo pa dobiti plan 
prodaje obutve, ki se bo proiz-
vajala v Alpiiii, zaradi primerja-
ve s planom proizvodnje. 

Tekaški: 
parov 

zahod 200.000 

Pancerjl 
domači trg 40.000 
zahod 60.000 
vzhod 25.000 

Skupaj pancerji 125.000 

Rok: 25.000 

Gojzer šivane obutve: (tudi fleks) 
domači trg 65.000 

Po vrstah pa takole: 
parov 

lahka obutev 735.000 
tekaška 200.000 
pancerji 125.000 
ROK 25.000 
gojzer in fleks šivani 65.000 

Skupaj 1,150.000 

Navedene količine so vsklajene 
s planom proizvodnje za leto 
1978, ker se je iz teh količin iz-
hajalo pri postavljanju plana 
proizvodnje. 

Količinska prodaja plastike 

Domači trg: 
parov 

PU podplati 1,300.000 
PVC podplati 40.000 
pete 100.000 
napetniki 50.000 
drugi izdelki 30.000 

skupaj domači trg: 1,520.000 

izvoz: 
PU podplati 600.000 

Skupaj prodaja plastike 2,120.000 

Če k navedenemu planu proda-
je izdelkov prištejemo še pred-
videno porabo teh izdelkov za 
lastno proizvodnjo obutve, po-
tem je ta plan vsklajen s pla-
nom proizvodnje TOZD Plastika. 

Koliko bomo prodali? 

Kako po vrednosti za leto 1978 

MPM 389,640.000 

grosistična prodaja obutve 
69,420.000 

grosistična prodaja 
plastike 47,140.000 
izvoz vzhod 121,450.000 
izvoz zahod 88,000.000 

skupaj: 715,650.000 

Plan prodaje za leto 1978 je 
postavljen glede na predvidene 
možnosti na tržišču. Ob zaključ-
ku še posebej poudarjam, da bo-
mo ta plan lahko dosegli ali pre-
segli le v primeru, če bodo vskla-
jeno in brezhibno delovale vse 
službe in TOZD, ki so vključeni 
v proces izdelave končnega iz-
delka do prodaje tega izdelka 
kupcu. Gre za proces, od pripra-
ve kolekcij, ki naj bodo čimbolj-
še fn v skladu z modo, preko na-
bave ustreznih materialov, proiz-
vodnje in prodaje. Le v slučaju, 
če na nobeni od teh točk ne bo 
bistvenih napak in spodrsljajev, 
bomo lahko konec leta 1978 ugo-
tovili, da je bil postavljeni cilj 
tudi dosežen. 

Povzeto po planu 



Proizvodnjo letos 
Proizvodni plan za letošnje 

leto se ne razlikuje bistveno od 
plana leta 1977. Manjše razlike 
pri planiranju proizvodnje lah-
ke obutve so predvidene iz raz-
ličnih vzrokov. Tako bomo iz-
delali manj ženske nizke obu-
tve, več pa ženskih škornjev za 
izvoz v Sovjetsko zvezo. Tudi za 
domače tržišče so najpomemb-
nejši ženski škornji. Ravno pri 
tem nas čakajo težke naloge 
kako kvalitetno izdelati zahtev-
ne modele. Delali bomo tudi 
moško obutev, vendar manj. Na 
tržišču je še vedno povpraševa-
nje po alpininih moških čevljih, 
zato je v kolekciji jesen-zima 
1978/79 izbrano tudi 10 moških 
modelov. Jasno je, da je od 
tega naročila odvisna nadaljnja 
prozivodnja moške obutve tako 
zaradi kakovosti modelov kot 
tudi cene. 

Plan izdelave smučarske obu-
tve se je povečal, medtem ko 
se bo proizvodnja tekaške obu-
tve zmanjšala, v glavnem zaradi 
cene oziroma konkurence ter 
kvalitete izdelave in materialov. 

Zaradi spremembe zahtevno-
sti artiklov po vloženih minu-
tah za izdelavo spodnjih delov 
imamo še vedno večje potrebe 
po zgornjih delih kot pa so 
naše zmogljivosti. Tako mora-

mo imeti kooperante za spod-
nje dele, ki nam izdelajo dnev-
no po 700 parov spodnjih delov. 

Tudi plan TOZD Plastika se 
je povečal na osnovi lanskolet-
ne realizacije. Največje poveča-
nje predstavljajo PU podplati, 
pete ter šale in manšete za 
smučarske čevlje. 

1979 

1977 

b) Prikrojevalnice — šivalnice (izdelava zgornjih delov) 

TOZD Obutev Gorenja vas 
— letni plan izdelave zgornjih delov 308.000 parov 
— poprečni dnevni plan 1.224 parov 
TOZD Obutev Ziri 
— sekalnica zgornjih delov: letni plan 716.000 

poprečni dnevni plan 2.841 
— šivalnica (lahka in športna): letni plan 487.900 

poprečni dnevni plan 1.936 
— šivalnica Col: letni plan 174.100 

poprečni dnevni plan 690 
— kooperacija zgornjih delov: letni plan 180.000 

poprečni dnevni plan 714 

parov 
parov 
parov 
parov 
parov 
parov 
parov 
parov 

197B 

Koliko naredili? 

Ce strnemo, je plan za leto 
1978 takle: 

plan obutve: količinsko večji za 
2,6%, vrednostno pa za 13,6% 

plan plastike: količinsko večji 
za 38%, vrednostno pa za 15,9 % 

Oglejmo si še nekaj podrob-
nejših podatkov iz plana: 

TOZD Plastika 
parov 

— PU podplati 2.300.000 
— PVC 80.000 
— PVC notranjki 90.000 
— pete 500.000 
— napetniki 200.000 
— PU šale 42.000 
— TP šale 83.000 
— PU manšete 42.000 
— TP manšete 83.000 
— drugi izdelki 30.000 

Skupaj 3.450.000 

Marijan Bogataj 

V TOZD plastika bodo napredo-
vali še bolj skokovito, kot 
drugje 

Predlog proizvodnega plana za leto 1978 

— količinski letni plan za leto 1978 1.150.000 parov 
— razdelitev plana po programih 

a) lahki program 735.000 parov 
b) športni program 415.000 parov 

Koliko naj bi naredili v TOZD in oddelkih? 
a) montažni oddelki 

— kompletiranje šal: letni plan 125.000 parov 
poprečni dnevni plan 500 parov 

— športni trak: letni plan 302.400 parov 
poprečni dnevni plan 1.200 parov 

— lahki trak: letni plan 722.600 parov 
poprečni dnevni plan 2.870 parov 

V montažnih oddelkih je torej dnevni plan 4.570 parov. 

Tule se uresničujejo načrti 

SISEOT 
— NOVA SAMOUPRAVNA 
ORGANIZIRANOST 
V ZUNANJI TRGOVINI 

SISEOT! To besedo vse bolj 
pogosto slišimo po radiu in te-
leviziji, v bodoče pa jo bomo 
slišali še vse češče. 

Kaj pravzaprav ta beseda po-
meni in kakšno vlogo igra v na-
šem družbenem in samouprav-
nem sistemu? Ker bo ta samo-
upravna interesna Skupnost za 
ekonomske odnose s tujino 
bistveno spremenila poslovanje 
na področju zunanje trgovinske 
dejavnosti, je prav da se s to 
zadevo malo bolj spoznamo. 

Skupščina SRS je 19. julija 
1977 sprejela zakon o ustanovitvi 
samoupravne interesne skupno-
sti SRS za ekonomske odnose s 
tujino, (SISEOT). Dva meseca 
kasneje, t. j. 19. septembra je 
bila ustanovna skupščina te sa-
moupravne interesne skupnosti. 
Skupnost ima svojo skupščino 
in izvršilne organe, to je več od-
borov. Naš direktor je član od-
bora za samoupravno sporazu-
mevanje o merilih, pogojih, na-
činih in postopkih za dosego do-
govorjenega obsega uvoza, blaga 
in storitev ter odliva deviz. S 
področja gospodarstva je skup-
nost razdeljena 14 enot skupno-
sti. Članstvo v teh ennotah je 

obvezno za vse TOZD, ki nepo-
sredno ali posredno sodelujejo 
pri uvozu ali izvozu blaga in sto-
ritev. Alpina je s svojimi tozdi 
včlanjena v VII I . enoto, t. j. 
enota za usnjarsko predelovalno 
industrijo in trgovino. Po svo-
jem delegatu (Lojze Kopač) smo 
zastopani v tej enoti, pa tudi v 
izvršnem odboru te enote skup-
nosti. Naj poudarimo nekatere 
temeljne značilnosti novega si-
stema ekonomskih odnosov s 
tujino. 

Devizni dohodek bo zdaj v ce-
loti izenačen z dinarskim dohod-
kom in bo bistvena sestavina ce-
lotnega dohodka TOZD ter v ce-
loti pripadala TOZD, ki bodo 
neposredno ali posredno sodelo-
vale pri njegovem ustvarjanju. 
Na osnovi samoupravnih spora-
zumov se celotni devizni priliv 
porazdeli med TOZD, ki so sode-
lovale pri njegovem ustvarjanju. 
Tudi razlike ne bo nosil samo 
končni izvoznik, ampak se bodo 
tudi vsi negativni učinki pri po-
slovanju s tujino razdelili med 
vse TOZD, v skladu z njihovim 
prispevkom pri oblikovanju de-
viznega dohodka. Iz tega izhaja, 
da se bo na področju ekonom-
skih odnosov s tujino vloga 
zveznih upravnih organov moč-
no zmanjšala. 

Prizadevati si moramo, da bo 
SISEOT čimprej stvarnost, da 
bo novi sistem ekonomskih od-
nosov s tujino prinesel uspešnej-
še poslovanje. 

Lojze KOPAČ 



Gotovo ste opazili spremembo pri načinu obračunavanja OD. 
Z januarjem smo vključili računalnik. 

Naj povem nekaj o pripravah in problemih, ki so nas spremljali. 
V prvi fazi smo morali napraviti posnetek stanja, to je, kako ročno 
obračunavamo osebne dohodke. To je bilo potrebno, da smo lahko 
zasnovali nov sistem. 

Vsega tega ni moč le v finančni službi aH RCA. Sodelovali smo 
s kadrovsko službo, pomagali pa so nam tudi zunanji sodelavci. 
Za tako obsežno delo je bil rok kratek. Se posebno, če vemo, da 
je bilo treba sistem preveriti s poskusnimi podatki. 

Zavlačevanje sprejema sporazuma In pravilnika o delitvi sred-
stev za OD je prav tako zaviralo uveljavitev novega načina obračuna. 

Seveda je potrebna postopnost. December smo strojno obraču-
nali le odtegljaje, pri januarskih OD smo najprej zajeli akontacijo, 
sedaj pa že pripravljamo poračun. Tako bodo OD za januar že obra-
čunani dokončno, tako kot bo to teklo naprej. (Razlika med akon-
tacijo in poračunom bo prikazana pri februarskih osebnih dohod-
kih.) 

Načrti glede na možnosti, ki se nam z novim načinom odpirajo, 
so veliki. 

Evidence v zvezi z OD, tromesečnl, polletni in letni obračuni, 
izračunavanje poprečij, razni statistični pregledi bodo mnogo hitreje 
in lažje pripravljeni. Pocenitev dela s tem, da imamo podatke na 
razpolago čimhitreje, pa je eden osrednjih smotrov dela z raču-
nalnikom. 

Z vrečke za OD, ki jo bo vsak delavec prejel, bo razvidna točna 
struktura (zgradba) OD: 

— redne ure po normi, redne režijske ure, dopusti, prazniki, 
izostanki, minulo delo, stalnost, stimulacija, premije, odtegljaji in 
odbitki in dodatki. 

Vida Balantič 
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34 JfREB J02E 29892 51 16 2* 91 
*• - 0 Y D U L N I P R A V I . E N * 

35 S f LE J VIO >0560 26 16 42 
* » U L N I P R A V I . E N * 

36 aiPA* MARIJA 3062* 32 

37 Ur.AOESKO SLAVKO 308*8 166 16 182 

38 TRATNIK FRANČIŠKA 31161 166 6 16 188 

39 DOLENC J02E 31252 121 26 *5 * 16 212 
"OMD U * N I P R A V I . E N * 

<.0 PJLJANSEK VALENTIN 313*3 5* 16 70 
*W - O ^ N UR N I P R A V I L E N * 

*1 JEREB VINKO 31*13 10* 28 2 16 16 166 
• » : 0 1 0 U * N I P R A V I . E N * 

*2 j R E G U R O V I J U R A J $1601 1*5 16 3 8 16 188 
*«• FOF*D U* N I P R A V I . E N * 

*3 nrtLAK MILAN 32320 83 16 99 
*W FOHD UFC N I P R A V I . E N * 

** HM^AR STANISLAV 32801 * 16 20 

** :o«io ui N I P R A V I . E N * 

*5 V1 OMAR FRANC 32821 126 16 16 158 

*6 FuRTUNA TEREZIJA 3351* 166 18 16 200 

*7_ UiJLAK FRANC 3361 1 _ _ _ 166 1J> 1 8 2 

*8 J* ENI ČNIK FRANČIŠKA 3**00 16(S 12 16 19* 
** : O Y O U R N I P R A V I U E N * 

*9 lApCt DRAGO 35331 30 2* 16 »C 110 
50 GABRIJEL LEOPOLD 35871 166 34 * 6j 16 226 

** -t >40 UR N I P R A V I . E N * 
51 BUZOVI'.AR DOMINIK 36511 87 8 16 l i l 

: 0 4 D U < N I P R A V I L E N * 
52 PODOBNIK EDVARD ^.372*1 | «8 U 6* 

53 S U B I C M A J 0 A 17313 _ 13* 16 J i _ 1 8 2 _ 

IZPOLNIL- KONTROLIRAL: L/V. 
* M„. . „ . . „ • 

Po referendumu 
Samo enotni 
in složni 

Naša delovna organizacija je s 
ponovitvijo referenduma za spre-
jem samoupravnega sporazuma 
o delitvi sredstev za OD, skupno 
porabo in o prejemkih v DSSS 
in v TOZD Plastika v zelo slabi 
luči in povod mnogih razprav v 

slovenski in jugoslovanski javno-
sti. Vsiljuje se nam vprašanje, 
zakaj je bilo tega treba in kje so 
vzroki za neuspeli referendum. 

Eden od vzrokov je prav go-
tovo: netemeljite priprave in pre-
majhna informiranost delavcev. 

Drugi vzrok pa je delo komisi-
je za izdelavo analitične ocene, 
ki je nepravilno postopala pri 
reševanju pripomb. Večkrat je 

trdovratno vztrajala pri svojih 
odločitvah. Komisija je pri tako 
odgovornem in obsežnem delu 
prišla v časovno stisko. Da je 
delo lahko končala, se ni mogla 
dovolj poglobiti v posamezne 
pripombe. 

Več delavcev bi po novi oce-
ni dobili manjše OD, kar pa je 
prav gotovo v nasprotju s teori-
jo pri oblikovanju in spremem-
bah OD. Teoretiki in strokovnja-
ki s področja proučevanja OD 
trdijo, da pri popravkih pravilo-. 

ma delavca ne bi smeli dobiti po 
novem nižji OD. Zanemariti tudi 
ne smemo ostrih razprav med 
delavci oz. tistimi, ki niso bili 
prizadeti. 

Drugi referendum je končno 
uspel z ne preveč zadovoljivo ve-
čino. Priprave nanj so bile neko-
liko boljše, problemi pa so še 
ostali. Delavci so se zavedali, da 
novi referendum mora uspeti, da 
se ne bi ponovno pokozali javno-
nosti kot slab in razcepljen ko-
lektiv. 

Nerešene probleme pa bo tre-
ba čimprej rešiti in odpraviti ne-
pravilnosti, kjer so. Kje so po-
manjkljivosti, se bo videlo ver-
jetno šele, ko bomo prešli na 
nov sistem obračuna OD. 

Zanesljivo pa je eno: z urejeni-
medsebojnimi odnosi lahko pri-
čakujemo nove uspeh, kakršne 
smo že dosegali v preteklosti. 

Alojz Kolenc 

Novo komisijo 
čaka še dovolj dela 

Znano vam je, da je bil samo-
upravni sporazum o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za 
delitev sredstev za osebne do-
hodke, skupno porabo in o pre-
jemkih sprejt na referndumu 31. 
1. 1978 tudi v TOZD Plastika in 
DSSS. Na podlagi tega samo-
upravnega sporazuma so bili iz-
delani predlogi pravilnikov, o os-
novah in merilih za delitev sred-
stev za OD, ki so jih z nekateri-
mi popravki sprejeli delavski 
sveti posameznih temeljnih orga-
nizacij. Vendar s tem delo na 
področju delitve sredstev za OD 
še n končano. Tako bo v letu 
1978 potrebno narediti predvsem 
še naslednje: 

1. Pregledati in obravnavati 
analitično oceno za delovna 
opravila, ki še niso dokončno re-
šena. 

2. Sproti usklajevati sistemiza-
cijo in analitično oceno ob spre-
membah, ki nastanejo. 

3. Dopolniti pravilnike o delit-
vi sredstev za OD z določili, ki 
so bila izpuščena oz. niso popol-
noma jasna. 

4. Uvajati boljša merila za de-
litev sredstev za OD, predvsem 
boljša merila za kakovost in 
merila za določanje delovnih pri-
spevkov režijskih delavcev. 

Lahko smatramo, da smo z 
uspelim referendumom dobili os-
nove za delitev sredstev za OD, 
po katerih se bodo OD obraču-
navali od 1. 1. 1978 dalje, ne pa 
končno stanje v delitvi sredstev. 

Da bi delo na področju delitve 
sredstev za OD potekalo čimbolj 
učinkovito, bo namesto doseda-
njih treh komisij (komisije za 
nagrajevanje, skupine za sistemi-
zacijo in komisije za izdelavo 
analitične ocene) imenovana ko-
misija za organizacijo, sistemi-
zacijo in vrednotenje dlovnih na-
log, ki bo nadaljevala delo teh 
komisij. 

Olga Flster 

Računalnik 
in 

osebni 
dohodek 

n ^ n f — n TOVARN̂  OBUTVE 
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naši/j pcodajaln 
BANJA LUKA I. 

Prodavaonica Banja Luka I. 
otvorcna je godine 1953. kao tre-
ča po redu u našoj mreži. 

Sve do 1967. godine ne bi mo-
gli navoditi neke rezultate ove 
prodavnice. Još u prvom tromje-
sečju 1967. godine ona je zauzela 
zadnje mesto medju našim pro-
davnicama. Dotadašnji šef pro-
daje Franc Wolf je predložio po-
slovodji Ratku Bojiču, koji je do 

Godine 1974. i početkom 1975. 
ponovno smo součeni sa proble-
mima. Naime počinje sanacija 
objekata i ulica, tako da je pri-
laz prodavnici bio gotovo nemo-
guč. U tom razdoblju takodje 
smo postigli dobre rezultate uz 
maksimalno zalaganje, a mora-
mo naglasiti, da je to trajlo sve 
do prije tri mjeseca. I konačno, 
kada se i to završilo, naše muke 
ponovo ne prestaju. Opet mora-
mo seliti radi izgradnje novog 

Iz naše prodajalne v Banja Luki 

tada bio zamjenik poslovodje u 
prodavnici Zagreb I., da preuz-
mc prodavnicu obutve u Banja 
Luci. Odmah iduče godine pro-
davnica je ostvarila promet od 
241 milijona starih dinara. 

Medjutim sticajem okolnosti 
prodavnica se morala preseliti u 
sporednu ulicu. Smatrali su, da 
je problem prodavnice bio rešen, 
jer se u toj prodavnici postizali 
i izvanredne rezultate. 

»Medjutim, došao jezemljotres 
i nove nevolje«, kaže Ratko Bo-
jič, poslovodja. »Ipak smo uspje-
li medju prvima da radimo i te 
godine prodavnica je opet posti-
gla dobre rezultate. Mislimo, da 
bi trebalo napomenuti, da smo 
tada prodali i zalihe mnogih dru-
gih prodavnica. Kupovna moč u 
Banja Luci tih godina počinje 
da stagnira pošto je gradjanstvo 
zaduženo kreditima za stambenu 
izgradnju. No i pored tih poteš-
koča uspjevali smo ispumjavati 
postavljeni plan. 

lokala. Smatramo, da su trenu-
tno uslovi u objektu, u koji se-
limo, van svake kritike. No shva-
tili smo to kao nužno zlo, očeku-
juči, da če doči bolji dani.« 

Poslovanje u 1977. godini pro-
davnica je završila sa sljedečim 
rezultatima: prodali su 21.416 pa-
ri i ostvarili promet od 6.033.000 
din sa dosegom plana 101 % i 
obrtaja zalihe od 3.40, zauzima-
judi tako 19. mjesto u mreži. Ka-
žu, da to nije ni izbliza njihov 
krajnji domet, Zelje su još ve-
de. Kada dobiju novi lokal tada 
če dokazati svoju pravu vred-
nost. 

Kolektiv prodavnice je veoma 
mlad, u prosjeku oko 25 godina. 
Njegovi članovi su Ratko Bojič, 
poslovodja, Čedo Latinčič, Slavi-
ca Jovanovič, Slavica Ivankovič, 
Gordana Jungič, Gospa Radujko-
vič i Branislav Stančič. 

Kako kolektiv izgleda vrlo am-
biciozan smatramo, da i rezulta-
ti neče izostali. 

Samoupravna kronika 
Odbor za medsebojna razmer-

ja delavcev v združenem delu je 
na 29. redni seji, ki je bila dne 
18.1.1978, sprejel naslednje skle-
pe: 

Na objavljene proste delovne 
naloge nočno čuvanje delovne 
organizacije se razporedi Franca 
Bogataja. Jožeta Justina se raz-

poredi na opravljanje nalog kon-
trola prihodov in odhodov. Obja-
vijo se proste delovne naloge 
pomoč pri kuhanju obrokov. 

Prošnje za sprejem v združeno 
delo je odbor rešil v skladu s 
prostimi delovnimi opravili, iz-
jave o prenehanju delovnega 
razmerja pa je rešil v skladu z 
izjavami. 

Odbor je razpravljal o razpo-
reditvi delavcev, ki so se vrnili 
s služenja vojaškega roka in 
sprejel naslednji sklep: Igorja 
Stucina se razporedi na delovna 
opravila v težko montažo, Ro-
mana Fortuno na opravljanje 
delovnih nalog tehnologa za pri-
pravo podplatov iz penjenega 
poliuretana, Zdenka Bekša na 
delovna opravila programiranja 
v računalniškem centru, Bogda-
na Albrehta pa na opravljanje 
delovnih nalog izdelava orodij. 

Ker se je pokazala potreba, je 
odbor za medsebojna razmerja 
delavcev v združenem delu imel 
30. redno sejo 10. 2. 1978 in spre-
jel naslednje sklepe: 

Marija Bogataj se razporedi 
na objavljene proste delovne na-
loge pomoč pri kuhanju obro-
kov. 

Prošnje za sprejem v delovno 
razmerje so bile rešene glede na 
potrebe. Prošnje o prenehanju 
delovnega razmerja so bile reše-
ne pozitivno. 

Odbor je razpravljal o razpo-
reditvi delavk v TOZD Obutev 
Gorenja vas in sprejel naslednji 
sklep: Marija Krumpačnik se 
razporedi na opravljanje delov-
nih nalog kontrola zgornjih 
delov v šivalnici. Objavijo se 
prosta delovna opravila urejeva-
lec na traku. 

Delavski svet TOZD Plastika, 
dne 25. 1. 1978 
V orodjarni naj se na neugod-

no temperaturo doda vsem ti-
stim, ki jim je bilo odbito 10 
točk. 

Na škodljive pline pa se točke 
ne dodajo in ostane tako kot je 
bil predlog komisije. 

Delovno opravilo 7123 in 7122 
naj nova komisija za sistemiza-
cijo ponovno pregleda in ju 
vskladi, tako da bo med njima 
razlika kot izhaja iz opravil, ki 
jih opravljata. 

Ker se delovno opravilo 7231 
— barvanje — ne more ustrezno 
vrednotiti z analitično oceno, naj 
se to uredi s spremembo siste-
mizacije delovnih opravil, tako 
da bodo delavci dobili približno 
toliko kot sedaj. 

Delovno opravilo 7227 — pre-
voz polizdelkov — Delavski svet 
je bil enakega mnenja kot IO 
sindikata TOZD Plastika: komi-
sija je že upoštevala pripombe 
in povečala odgovornost za 5 
točk, kar znese grupo višje. 

Delovno opravilo 7245 — drob-
ljenje drobnega materiala — De-
lavski svet se strinja s spremem-
bo, ki jo je dala komisija za si-
stemizacijo. 

Delovno opravilo 7228 — vmes-
na kontrola — Delavski svet je 
drugega mnenja kot 10 sindika-
ta TOZD Plastika. Upošteva naj 
se kvalifikacija in 6 mesecev de-
lovnih izkušenj. 

Delovno opravilo 7243 — briz-
ganje peta in napetnikov — ko-
misija za sistemizacijo naj po-
novno oceni zahtevnost delovnih 
opravil (izobrazba in delovne iz-
kušnje). 

Delovno opravilo 7250 — vliva-
nje na Dosmi — nova komisija 
naj pregleda zahtevnost delovnih 
opravil v zvezi z delovnimi po-
goji (nevarnost nesreč). 

(Nadaljevanje na 6. strani) 

Zavrtimo še v praksi vrtiljak v skladu z zaključki na delavskem 
svetu! 



Samoupravna 
(Nadaljevanje s 5. strani) — 

Nova komisija za sistemizacijo 
naj pni delovnem opravilu 7424 
— izvlačenje izdelkov iz penaste-
ga poliuretana I I in I I I pregle-
da rubriko 1 (šolska izobrazba 
in delovne izkušnje) ali je to-
likšna razlika v izobrazbi in de-
lovnih izkušnjah upravičena. 

Samoupravni sporazum o 
skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za osebne do-
hodke, skupno porabo, nadome-
stilih in prejemkih se da na re-
ferendum 26.1.1978. 

Strokovne službe se zadolži, 
da do 1.3.1978 pripravijo kata-
log delovnih opravil. 

Potrdi se predlog samouprav-
ne delovne skupine v TOZD Pla-
stika o imenovanju komisije za 
ocenjevanje prizadevnosti delav-
cev. 

Delavski svet se strinja s tem, 
da se stanovanjska problematika 
rešuje enotno, z razpisom za ce-
lotno delovno organizacijo. 

DS se strinja, da se prenos 
osnovnih sredstev opravi vsako 
leto po zaključnem računu. 

Delavski svot se strinja, da se 
sredstva prelivajo solidarnostno 
med TOZD v obliki kreditiranja. 

DS potrdi predlog razpisa za 
dodelitev stanovanjskih posojil 
v letu 1978. 

Prenos stroškov vzdrževalne 
službe — 550 naj se še enkrat 
pregleda in obrazloži na nasled-
nji seji DS. 

Potrdi se plan fiksnih stro-
škov za leto 1978. 

Zneseik v višini 71.640,00 din se 
knjiži v dobro izrednih dohod-
kov TOZD Plastika. 

Samoupravni sporazum o zdru-
ževanju TOZD v delovno organi-
zacijo se da na referendum 
26.1.1978. 

Delavsiki svet se strinja s tem, 
da se pomaga rešiti problem 
UTOK-a. Kasneje pa naj se de-
lavskemu svetu sporoči višino 
izposojenih sredstev v obliki 
obveznic in vračilne pogoje. 

Delavski svet se strinja z nači-
nom plačevanja OD za mesec ja-
nuar. 

Delavski svet pooblašča direk-
torja in vodja TOZD, da sproti 
odobravata službena potovanja 
v inozemstvo s tem, da je na 
naslednji seji DS dana podrob-
na informacija o vzrokih, ki so 
narekovali potovanje. V prime-
ru, kjer je potovanje predvideno 
vnaprej, pa o tem odloča delav-
ski svot. 

Svet delovna skupnosti 
skupnih služb 26.1.1978: 
Katalog delovnih opravil se 

izdela do 1. marca 1978. 
— Zahtevi za delovno opravilo 

obračun OD se ne ugodi, kljub 
temu, da bi po novem dobili 
manj. 

— Pritožbi na delovno opravi-
lo obračun boleznin se ne ugodi. 

— Pritožbi na delovno opravilo 
pomoč pri vodenju obračuna v 
mreži se ugodi, spremeni se si-
stemizacija na 100, tako da je 
skupno število 265 točk. 

—• Pritožbi na delovno opravi-
lo strojno knjigovodstvo se ne 
ugodi. 

kronika 
Pritožbi na delovno opravi-

lo knjigovodstvo obratov se ne 
ugodi. 

— Pritožbi na delovno opravi-
lo materialno knjigovodstvo se 
ne ugodi. 

— Delovno opravilo korespon-
dent v avtoprometu se izenači v 
skupnem številu točk s kores-
pondentom v domači nabavi. 

— Zahtevi delovnega opravila 
samostojno reševanje deviznih 
vprašanj — 5124 — se za popra-
vo sistemizacije ne ugodi. 

— Zahtevi delovnega opravila 
dostava dokumentov bankam — 
5126 — za popravo sistemizacije 
se ne ugodi. 

—• Zahtevi delovnega opravila 
samostojna nabava strojev in 
rezervnih delov — 5122 — za po-
pravo sistemizacije se ne ugodi. 

— Delovno opravilo korespon-
denca v nabavni službi — 5116 
— je že sedaj bolje ocenjeno od 
drugih korespondentov, tako da 
se zahtevi ne ugodi. 

— Pri delovnem opravilu pla-
niranje proizvodnje se popravi 
sistemizacija na 3 leta delovnih 
izk'.:ženj. 

— Pri delovnem opravilu 5131 
se popravi sistemizacija in upo-
števa srednja šola ali VKV, in 
2 oziroma 3 leta delovnih izku-
šenj. 

— Ker je bilo pri delovnem 
opravilu kontrola zgornjih ma-
terialov napačno sešteto skupno 
število točk, se pritožba ne 
obravnava naprej, ker sta v isti 
skupini s kontrolo spodnjih 
delov. 

Svet delovna skupnosti 
skupnih služb, dne 26.1.1978 

Vsem šoferjem se prizna 5 
točk na vlažnost, delovnemu 
opravilu 5144 — lokalni prevoz 
— se prizna fizični napor v 
skupnem 35 točk in umski napor 
v skupnem 15 točk. 

Delovnemu opravilu vodenje 
vzdrževalne službe se ne doda 
točk na večjo zahtevnost. 

Komisija je dala delovnemu 
opravilu tehnična evidenca 10 
točk za fizični napor, svet DSSS 
prizna 35 točk na poverjene 
vrednosti, tako da je skupno šte-
vilo točk 430. 

Delovnemu opravilu oskrbova-
nje zgradb — 5560 se doda 5 
točk na vlažnost in 5 točk na 
umazanijo. 

Delovnemu opravilu obratni 
mehanik — 5513 — se ne ugodi. 

Pritožbi na delovno opravilo 
posluževanje in vzdrževanje luk-
njača se ne ugodi, ker se tudi ni 
ugodilo obračunu OD in strojne-
mu knjiženju. 

Delovnemu opravilu programi-
ranje — 2315 — se prizna 2 leti 
delovnih izkušenj in odgovornost 
na poverjene vrednosti skupno 
10 točk. 

Delovno opravilo samostojno 
programiranje — 2312 — se pri-
zna 5 točk na poverjene vredno-
sti, doda 10 točk za delo z ljud-
mi. 

Delovnemu opravilu korespon-
denca individualnega poslovod-
nega organa se ne ugodi in 

ostane sklep komisije in sicer 
1 leto delovnih izkušenj. 

DS potrdi komisije za ocenje-
vanje prizadevnosti delavcev. 

Svet DSSS se strinja, da se 
stanovanjska problematika rešu-
je enotno, z razpisom za celotno 
delovno organizacijo. 

Da se prenos osnovnih sred-
stev opravi vsako leto po za-
ključnem računu. 

Da se sredstva solidarnostno 
prelivajo med TOZD v obliki 
kreditiranja. 

Potrdi se razpis za delitev sta-
novanjskih posojil v 1.1978. 

V volilno komisijo se imenu-
jeta Irma Frelih in Staži Filipič. 

Svet DSSS se strinja z nači-
nom obračuna OD za mesec ja-
nuar 1978. 

Svot DSSS se strinja z zapis-
nikom skupine za sistemizacijo 
z dne 19.1.1978. 

Delavski svet TOZD Obutev, 
27. 1.1978 
Katalog delovnih opravil naj 

se izdela do 1.3.1978. 

Potrdi se predlog samouprav-
ne delovne skupine o imenova-
nju komisije za ocenjevanje pri-
zadevnosti delovnih opravil. 

Znesek 13.920,00 din se knjiži 
v breme izrednih izdatkov TOZD 
Obutev Ziri. 

Znesek 6.030,00 din se knjiži v 
breme izrednih izdatkov TOZD 
Obutev Ziri. 

Znesek 8.620,00 din se knjiži v 
breme izrednih izdatkov TOZD 
Obutev Ziri. 

Zneseik v višini 3.259,10 din se 
knjiži v breme izrednih izdatkov 
TOZD Obutev Ziri. 

Znesek 2.977,30 din se knjiži v 
breme izrednih izdatkov TOZD 
Obutev Ziri. 

Zneski 2.652,50 din, 11.526,00 din 
in 8.303,90 din se knjiži v breme 
izrednih izdatkov TOZD Obutev 
Ziri. 

Nabavijo se končne stranice 
za skladiščne predale v skupni 
vrednosti 12.406,00 din. 

Soglasno se potrdi plan fiks-
nih stroškov za leto 1978. 

Delavski svet se strinja s tem, 
da se pomaga rešiti problem 

UTOK-a. Kasneje pa naj se de-
lavskemu svetu sporoči višino 
izposojenih sredstev v obliki ob-
veznic in vračilne pogoje. 

Delavski svet se strinja z na-
činom obračuna OD za mesec ja-
nuar. 

Delavski svet pooblašča direk-
torja in vodja TOZD, da sproti 
odobravata službena potovanja v 
inozemstvo s tem, da je na na-
slednji seji DS dana podrobna 
informacija o vzrokih, ki so na-
rekovali potovanje. V primeru, 
kjer je potovanje predvideno na-
prej, pa o tem najprej odloča 
DS. 

DS se strinja, da se stanovanj-
ska problematika rešuje enotno, 
z razpisom za celotno delovno 
organizacijo. 

Da se prenos osnovnih sred-
stev opravi vsako leto po za-
ključnem računu. 

DS se strinja, da se sredstva 
solidarnostno prelivajo med 
TOZD v obliki kreditiranja. 

Komisija za analitično oceno je Imela obilo dela 



(Nadaljevanje s 6. strani) 
Potrdi se predlog razpisa za 

dodelitev stanovanjskih posojil v 
letu 1978. 

Odobri se plačilo honorarja 
Gerhardu VVahrheitu za izdelavo 
kolekcije jesen/zima 1976 v zne-
sku DM 6.500.—. 

24.560,00 din po fakturi 5288/0 
od 18.11.1977 in 3.899,85 din po 
fakturi 5283/0 od 18.11.1977 se 
knjiži v breme izrednih izdatkov 
in sicer: 

80 % TOZD Obutev Ziri 
20% TOZD Plastika Ziri 
Znesek 39.451,80 Sch se knjiži 

v breme izrednih izdatkov TOZD 
Obutev Ziri. 

9. redne seje DS TOZD Proda-
ja obutve 21ri, ki je bila dne 
30.1.1978 

1. Predlog SS o združevanju 
TOZD naj se da s pripombami 
na referendum. 

2. Pravilnik o osebnih dohod-
kih za MPM se sprejme v pred-
loženem tekstu, s tem, da se upo-
števa dane in sprejete pripombe. 

3. Komisija za nagrajevanje 
MPM se mora sestati najkasneje 
do 10. 2. 1978 in Pravilnik o oseb-
nih dohodkih tehnično obdelati, 
da se bo moglo po njem obra-
čunavati osebne dohodke. 

4. Za mesec januar se izplače-
vanje osebnih dohodkov MPM 
obračunava še po starem, z no-
vimi urnimi postavkami in povi-
šani degresivni skali 16,79 %. 

5. Ostali del TOZD Prodaje je 
še vedno nagrajevan oz. stimu-
liran po uspehu proizvodnih 
TOZD. Komisija za nagrajevanje 
TOZD Prodaja je dolžna čimprej 
pripraviti predlog nagrajevanja 
za celotni TOZD Prodaje po me-
rilih uspešnosti prodaje. 

6. Vsi samoupravni akti, spre-
jeti v mesecu decembru in ja-
nuarju, posebno pa SS o osno-
vah in merilih o delitvi sredstev 
za osebne dohodke, skupno po-
rabo in prejemkih, so usklajeni 
z ZZD ter jih zato DS soglasno 
sprejema. 

7. V zvezi z novim SS — Pra-
vilnikom o osebnih dohodkih so 
bile imenovane komisije za oce-
njevanje vrednosti delovnih dolž-
nosti vsakega posameznika. 

8. Finančni plan prodaje v 
MPM za leto 1978 naj ostane tak, 
kot je že bil in sicer 389.640.000 
dinarjev. 

9. Za izvršeno adaptacijo pro-
dajalne Alpina Beograd I I se 
odobri dodatna finančna sred-
stva in to: 

12. 3301 Organizaciza izvoza I: 
— odgovornost za delo: pove-

ča na 55 točk 
3302 Organizacija izvoza II : 
— odgovornost za delo: pove-

ča na 40 točk 
3512 Pomoč pri vodenju pro-

dajaln: 
— odgovornost za delo: zmanj-

ša se na 15 točk 
— delo z ljudmi: poveča na 

25 točk 
3513 Prodaja obutve I: 
— umski napor: poveča na 15 

točk 
3511/a Vodenje prodajaln — 

manj.: 
— nova delovna dolžnost: 

Skupno število točk naša 500 
3514 Prodaja obutve II: 
— delo z ljudmi: poveča na 

25 točk 
3516 Prodaja obutve IV: 
— fizični napor: poveča na 35 

točk 
Vse te spremembe se morajo 

vnesti v oceno vsakega delovne-
ga mesta posebej. 

13. Izvozno podjetje »DERMA« 
Zagreb izvaža za nas v vzhodne 
države (DDR, CSSR itd.) zato 
moramo z njimi skleniti SS. DS 
je soglasno sprejel naslednji 
sklep: 

Z »DERMO« Zagreb moramo 
skleniti SS, za podpisovanje se 
zadolži direktorja DO. 

14. Odobri se pomoč »UTOKU« 
Kamnik, katera se deli na Plani-
ko, Peko in Alpino ter znotraj 
Alpine na TOZD, ko pa bo zna-
na kvota, ki bo pripadala nam, 
naj se jo potrdi na eni izmed 
naslednjih sej. 

15. Dovoljuje se potovanje v 
tujino po potrebi TOZD, za 
upravično potovanje je odgovo-
ren vodja TOZD. Vsa potovanja 
v tujino, ki so nujna in nenad-
na, se lahko opravijo med dve-
ma sejama DS, na prvi nasled-
nji seji DS pa je potrebno o tem 
poročati. 

8. redna seja DS TOZD Obutev 
Ziri, 3.2.1978 
— Na podlagi zapisnika volil-

ne komisije TOZD Obutev Ziri 
je bil na referendumu dne 27. de-
cembra 1977 sprejet s potrebno 

večino samoupravni sporazum o 
skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za osebne do-
hodke, skupno porabo, nadome-
stilih in o prejemkih v Alpini 
Ziri, TOZD Obutev Ziri. 

— Soglasno se potrdi Pravil-
nik o osnovah in merilih za de-
litev sredstev za osebne dohod-
ke, skupno porabo in o prejem-
kih. 

-— Člani DS se strinjajo z za-
pisnikom skupine za sistemiza-
cijo z dne 19.1.1978. 

— Člani DS se strinjajo z za-
pisnikom skupine za izdelavo 
analitične ocene. 

— Delovno opravilo 6428 — na-
gibanje okvirjev: upošteva se 
mnenje IO 0 0 sindikata TOZD 
Obutev Ziri. 

— Delovno opravilo 6387 — 
namestitev okvirjev ročno ali 
strojno in 6356 — namestitev 
platojev: komisija je pritožbo 
pozitivno rešila. 

— Delovno opravilo 6502 — 
vmesna kontrola v montaži: ko-
misiji za sistemizacijo in orga-
nizacijo se predlaga, da razmisli 
o sistemizaciji novega delovnega 
opravila, ki veljajo za izmeno B. 

— Delovno opravilo 6311 — 
delo v zbiralnici: komisiji za si-
stemizacijo in organizacijo se 
predlaga, da to delovno opravi-
lo primerja z vsemi sorodnimi 
opravili v skladišču materiala in 
gotovih izdelkov in se na eni 
naslednjih sej odloči o pritožbi 
delavca. 

— Delovno opravilo 6324 — 
(faza 89, 90, 10T in 11T): komi-
siji za sistemizacijo in organiza-
cijo se predlaga, da se to delov-
no opravilo razporedi v 7. sku-
pino. 

— Delovno opravilo 6325, 6326, 
6188, 6123: komisiji za sistemiza-
cijo in organizacijo se predlaga, 
da poišče možnost za pregrupi-
ranje v 5. skupino. DS je mne-
nja, da gre za napako v siste-
mizaciji. 

— Delovno opravilo 6574 — 
prebijanje peta z vijaki: upošte-
va se mnenje komisije za siste-
mizacijo. 

— Delovno opravilo 6553 — 
izravnava zgornjega usnja in či-

ščenje prahu: pritožbi se ne 
ugodi. 

— Delovno opravilo 6542 — 
potolčenje strojno: komisiji za 
organizacijo in sistemizacijo se 
predlaga, da se to delovno opra-
vilo razdeli. Za tekaško obutev 
in škornje se sistemizira novo 
delovno mesto, za ostalo pa 
ostane opis in število točk kot 
je sedaj. 

— Delovno opravilo 6543 — 
tolčenje opetja po modelu: pri-
tožbi se ne ugodi. 

— Delovno opravilo 6544 — 
tolčenje opetja brez modela: pri-
tožbi se ne ugodi. 

— Delovno opravilo 6533 — 
uravnavanje zadaj: pritožbo je 
že rešila komisija za analitično 
oceno. 

— Delovno opravilo 6140 — 
mojster: pritožbo je že rešila ko-
misija za analitično oceno. 

— Delovno opravilo obrezova-
nje podloge ročno: pritožbo je 
že rešila komisija za sistemiza-
cijo in organizacijo. 

— Delovno opravilo 6427 — 
porez koncev in izvlačenje 
sponk: — se priključi k delov-
nemu opravilu 6425 — šivanje 
Okvirjev. 

— Komisiji za organizacijo in 
sistemizacijo se predlaga, da 
faza 266T ostane v 5. skupini, za 
TPA pa v 4. skupini. 

— Delovno opravilo čiščenje 
prahu naj se da iz 2. v l.grupo. 

— Delovno opravilo 6411: DS 
se strinja z mnenjem 10 0 0 
sindikata: delovno opravilo naj 
ostane v 7. skupini za težko 
montažo. 

— Delovno opravilo 6414: DS 
se strinja z mnenjem IO OO 
sindikata: ostane kot je bilo v 
5. grupi za težko montažo. 

— Delovno opravilo 6418: DS 
se strinja z mnenjem IO OO 
sindikata: popravi se sistemiza-
cija NK — delovne izkušnje 3 
mesece in se doda 20 točk težka 
montaža. 

— Delovno opravilo 6430 — na-
redi se nov opis delovnega mesta 
težka montaža, DS se strinja z 
mnenjem IO OO sindikata. 

(Nadaljevanje na 8. strani) 

— za adaptacijo 71.735,20 din 
— za opremo 3.135,10 din 

Skupaj 74.870,30 din 
10. Za izdelavo tehnične doku-

mentacije — načrta za izgradnjo 
skladišča za prodajalno Alpina 
Subotica se odobri 16.000.— din. 

11. 3511/a — vodenje prodajal-
ne — manj: nova delovna dolž-
nost, — šolska izobrazba: VKV 
trgovski poslovodja, — del. iz-
kušnje — 5 let. 

3513 Prodaja obutve I: 
— del izkušnje: 4 lota 
3514 Prodaja obutve II : 
— del. izkušnje: 3 leta 
3515 Prodaja obutve I I I : 
— del. izkušnje: 2 leti 
3515 Prodaja obutve IV: 
— del. izkušnje: 6 mesecev 
Ta sklep velja kot dopolnitev 

in sprememba v sistematizaciji 
navedenih delovnih dolžnosti. Kot sklepi, tudi čevlji na tekočem traku 



Samoupravna 
kronika 

(Nadaljevanje s 7. strani) 
— Delovno opravilo 6429 — 

doda se na šolsko izobrazbo 20 
točk, na fizični napor 10 točk. 
DS se strinja z mnenjem 10 0 0 
sindikata. 

— Delovno opravilo 6433 — 
DS se strinja z mnenjem 10 0 0 
sindikata: doda se na ropot, vi-
bracije 10 točk, na umski napor 
5 točk. 

— Delovno opravilo 6466 — 
DS se strinja z mnenjem 10 0 0 
sindikata: to delovno opravilo 
naj bi se izenačilo z delovnim 
opravilom 6374. 

— Delovno opravilo 6432 — 
pritožbi se ne ugodi. 

— Delovno opravilo 6436 — 
popravi se sistemizacija 4—6 me-
secev delovnih izkušenj. 

— Delovno opravilo 6440 — 
prvotna faza namestitev filca se 
črta in se združi z gumiranjem 
čevlja. 

— Delovno opravilo 6382 — 
pranje podplatov z acetonom: 
sekalnica v 3. grupi, lahka in 
težka montaža v 4. grupi. 

— Delovno opravilo obrezova-
nje robov in okvirjev: komisiji 
za sistemizacijo in organizacijo 
se predlaga, da poišče možnost, 
da se to delovno opravilo razvr-
sti v 5. grupo. 

Imenujejo se člani volilne ko-
misije in komisije za sestavo vo-
lilnega imenika. 

Delavski svet TOZD Plastika, 
6.2.1978 
Na podlagi zapisnika volilne 

komisije TOZD Plastika Žiri je 
bil na referendumu, dne 31. ja-
nuarja 1978 sprejet s potrebno 
večino Samoupravni sporazum o 
skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za osebne do-
hodke, skupno porabo, nadome-
stilih in o prejemkih v Alpini 
Žiri, TOZD Plastika Žiri. 

Sprejme se pravilnik o skup-
nih osnovah in merilih za deli-
tev sredstev za osebne dohodke, 
skupno porabo, nadomestilih in 
o prejemkih. 

Potrdi se zapisnik komisije za 
izdelavo analitične ocene. 

Na naslednji seji se imenuje 
člana arbitražne komisije. 

Odobrijo se sredstva za stro-
ške projektiranja skladišča vnet-
ljivih snovi. Stroški se bodo de-
lili med TOZD Obutev Žiri in 
TOZD Plastika; TOZD Plastika 
krije 40% stroškov od skupne 
vrednosti 9.650.000 din. 

Za TOZD Plastiko se nabavijo 
naslednja osnovna sredstva: 

— 2 delovni mizi 
— 5 kovinskih delovnih miz 
— 2 digitrona 
— 1 obešalna stena 

I. Izredne seje DS TOZD Pro-
daja, ki je bila dne 7.2.1978 

1. Komisija je ugotovila, da 
na podlagi sindikalne liste za 
leto 1978 izplačujemo v MPM 
dnevno 14,00 din regresa za ma-
lico — 85. člen. 

2. Člen 3 se dopolni z novo 
kategorizacijo osebja v prodajal-
ni, s predloženima dvema tipo-
ma prodajaln. 

3. Člen 18: Spremenijo se bru-
to osnove, ker se spremeni pro-
cent dajatev družbeni skupnosti 
iz bruto OD zaposlenih. 

10. redna seja DS 
TOZD Obutev Gorenja vas, 
dne 27. 1. 1978 

— DS sprejme pripombe na 
Pravilnik o osnovah in merilih 
za delitev sredstev za osebne do-
hodke, skupno porabo in o pre-
jemkih v pnimerih, če jih je 
sprejel tudi DS TOZD Obutev 
Žiri. 

— Sprejet je bil sklep, da je 
samoupravni sporazum v skladu 
z določili Zakona o združenem 
delu. 

— DS pooblašča komisijo za 
analitično oceno, da do 1. mar-
ca izdela nov katalog delovnih 
opravil in da gre s 1. marcem 
v javno razpravo. 

— Potrdijo se spremembe ana-
litične ocene. 

— DS potrdi komisiej za oce-
njevanje prizadevnosti delavcev. 

— Potrdi se predloženi predlog 
razpisa za dodelitev stanovanj-
skih posojil "v letu 1978. 

— Potrdi se izdelani plan faks-
nih stroškov za leto 1978. 

— Potrdi se predlog plačila v 
breme sklada skupne porabe za: 

din 
stenske koledarje 6.121,80 
dodatni stroški ob 

30-letnici 457,80 
pogostitev upokojencev 727,00 
dotacija sindikalni 

organizaciji 671,00 
— DS se strinja z načinom ob-

računa OD za mesec januar. 
— DS pooblašča kolegij, da do-

loči višino posojila za UTOK 

Kamnik po poslovnem prometu 
in sicer po predhodnem posvetu 
s Planiko in Pekom. 

DS pooblašča direktorja in 
vodjo TOZD. da sprotno odobra-
vata dvig deviz za tujino. 

— Ferlan Vlasti se omogči de-
lo v dopoldanski izmeni, Istenič 
Nadi pa zaradi narve dela to ni 
mogoče. 

Važno je, da delamo v čim boljših delovnih pogojih 

Kadrovske 
novice 

Januarja 1978 je nastopilo de-
lovna razmerja 6 delavcev, z de-
lovnim razmerjem pa je prene-
halo 15 delavcev. 

V TOZD Obutev Gorenja vas 
sta nastopili delovno razmerje 
Janja Bradarič in Kata Filipovlč. 
V TOZD Prodaja sta nastopili 
delovno razmerje Ivica Krasonja 
in Petar Kolesarlč. V DSSS je 
nastopil delovno razmerje pri-
pravnik Bojan Žakelj, s služenja 
vojaškega roka pa se je vrnil 
Bogdan Albreht in nastopil delo 
v TOZD Plastika. 

Z delovnim razmerjem v DSSS 
so prenehali Anica Janša, Angel-
ca Flllplč ter Franc Mlinar in 
Boris Markelj, ki sta odšla na 
služenej vojaškega roka. V 
TOZD Prodaja so z delom pre-
nehali Nljaz Šchič, Ivica Kraso-

nja, Mitar Jeftič in Manica Gre-
gorka. Zaradi odhoda v JLA sta 
v TOZD Obutev Žiri z delom pre-
nehala Roman Šublc in Drago 
Grošelj, v TOZD Plastika Žlrl 

pa Janez Jereb, Franc Jereb, Jo-
že Petrovčič In Roman Žust. V 
TOZD Plastika je prenehal z de-
lovnim razmerjem tudi Anton 
Bogataj. 

ANGELCI FILIPIČ, naši dolgoletni sodelavki, želimo ob 
odhodu v pokoj še vrsto zdravih let, čimbolj šega počutja 
ter zadovoljstva in sreče v družinskem krogu. 

( P o l o ž i l i 
Vera Rupar iz TOZD Obutev Gorenja vas, Marija Frelih 
in Albin Sifrer iz DSSS ter Majda Pregelj iz TOZD Obutev 
Žiri obrat Col. 

Veliko sreče! 



Korak naprej je le še večja obveia 
Delujemo že drugo leto. Zna-

no je, da organiziramo vzorčni 
INDOK center za delovne orga-
nizacije, v sodelovanju s sekre-
tariatom za informacije skupšči-
ne SRS. 

V zvezi s tem smo zlasti v 
prvem obdobju leta 1977 inten-
zivno delali na ustvarjanju baze 
samoupravljalskih informacij; to 
je ustanovitev samoupravnih de-
lovnih skupin in njihova oživi-
tev v praksi. Mod drugim smo s 
pomočjo sekretariata za infor-
macije organizirali seminar za 
vodje samoupravnih delovnih 
skupin. Udeležba je pokazala iz-
redno zanimanje in hkrati odgo-
vornost, zato smo se z vso silo 
usmerili v to, da v resnici ustva-
rimo stik med delavci različnih 
ravni in razLičnih vrst dejavno-
sti. 

Oceno o tem lahko dajo bolj 
ostali delavci kot mi. Vendar pa 
menim, da smo napravili že pre-
cejšen korak, kajti delavci čuti-
jo, da se »izplača« povprašati v 
informacijsko službo. Če že ne 
dobijo konkretnega odgovora, 
dobijo vsaj informacijo, kje naj 
se pozanimajo. 

O ostalih konkretnejših obli-
kah informiranja pa še tole: 
Pri časopisu »DELO-ZIVLJE-
NJE« smo prešli na nov format, 
povečalo pa se je število strani 
od okrog 10 do 12 na 16 strani. 
To soveda kaže na širitev vloge 
časopisa, njegovo širšo angažira-
nost in morda tudi večji vpliv. 
Zlasti mislim tu na eno najbolj 
zanimivih rubrik, to je Razgovor 
za urednikovo mizo, kjer obrav-
navamo najbolj aktualne teme. 

Predlog je tudi, da bi uredni-
štvo v prihodnjem letu že zače-
lo organizirati tudi ustne časo-
pise, s čemer bi še poglobili so-
delovanje uredništva z ljudmi. 

Informator je postal, zlasti v 
zadnjem obdobju leta 1977 izred-
no brano čtivo, kajti obravnava 
najbolj boleče, aktualne teme. 
Lahko trdim, da je Informator 
postal razgovor med delavci de-
lovne organizacije, čeprav še ne 
v celoti. V prihodnje pričakuje-
mo še več sodelovanja s strani 
samoupravnih delovnih skupin, 
posebno iz proizvodnje. 

Začeli smo z oddajami po 
zvočniku — zaenkrat le še po-
skusno. Zal moram ugotoviti, da 
prva poskusna oddaja ni uspela 
zaradi slabega ozvočenja, med-
tem ko so vsebino delavci lepo 
sprejeli, kjer so pač lahko kaj 
slišali. 

Omenim naj še, da je sprejeta 
investicija za nabavo nove oja-
čevalne naprave in zvočnikov. 
Tako bomo postopno lahko teh-
nično pripravili vse potrebno in 
bo uredniški odbor oddaj po 
zvočniku začel z rednim delom 
—in oddajami. 

Obveščanje po zvočniku smo 
sicer tudi nekoliko uredili. Vsa-
ko obvestilo mora priti v infor-
macijsko službo, ki poskrbi, da 
gre v objavo pravilna informa-
cija. Hkrati pa vodimo evidenco 
o vrsti in času objav. 

Oglasne deske tudi poskušamo 
počasi urejati. Z vsemi šefi sek-
torjev smo se dogovorili, da 
obvestila gredo preko informa-

cijske službe, kjer jih vpišemo 
in žigosamo. 

Toliko o konkretnih oblikah 
dosedanjega informiranja. 

Na področju INDOK dejavno-
sti pa smo letos dokaj solidno 
uredili foto arhiv, ki ga sproti 
dopolnjujemo in bo postal prav 
gotovo ena najbogatejših zbirk 
fotografskega gradiva na Zirov-
skem. 

Samoupravne delovne skupine 
zaenkrat reagirajo le na najbolj 
aktualna vprašanja, ne upošte-
vajo pa, da bi se medsebojno 
morali informirati o vseh vpra-
šanjih, ki se trenutno pojavljajo 
v delovni organizaciji. Pritok in-
formacij iz ostalih centrov 
obveščanja (sektorjev, služb) je 
nepopoln, nesistematičen in za-
ostaja za vprašanji, ki se pojav-
ljajo. 

Le z nekaterimi družbenopoli-
tičnimi organizacijami in delav-
skimi sveti TOZD ni problemov. 
Tako lahko rečemo, da v infor-
macijski službi razpolagamo z 
informacijami, kaj je bilo — na 
teh dveh področjih. 

Manj dosledni smo vsi skupaj 
pri pripravi gradiv, saj še vedno 
ugotavljamo, da med ljudi damo 
izredno nepopolne informacije, 
ali pa preširoka gradiva. V zve-
zi s tem je informacijska služba 
že vodila niz razgovorov s pri-
pravljalci sekundarnih dokumen-
tov (povzetkov), s čimer bi omo-

gočili delavcem možnost vpogle-
da v gradivo, preden gre v raz-
pravo na samoupravnih organih. 
V teh pogojih bi se lažje razvil 
tudi delegatski sistem. 

Od zunanjih virov imamo te-
koče kontakte z občinskim IN-
DOK centrom, ki nam sproti do-
stavlja gradivo in kopije kartic 
gradiv, s katerimi razpolaga. 

Tudi s krajevno skupnostjo 
Ziri so stiki dokaj dobro ureje-
ni, saj nam pošiljajo prav vse 

zapisnike zbora, sveta in ostalih 
izvršilnih organov. 

Naj bo ta moj prispevek 
uvod v razpravo o učinkovitosti 
in vlogi informacijskega sistema 
v Alpini, kajti prav gotovo dva 
človeka (namesto štirih, kot je 
po sistemizaciji) v informacijski 
službi, trije uredniški odbori in 
odbor za informiranje ne more-
jo odtehtati vseh zahtev in mož-
nosti, ki jih imamo v drugih 
centrih informiranja v tovarni, 
v samoupravnih delovnih skupi-
nah, v znanju in vednosti posa-
meznikov. 

Nejko PODOBNIK 

Tudi razgovor v krajevni skupnosti je odprl široke poglede na pro-
bleme obveščanja 

Po zrelostnem izpitu zrela odločitev 
Namere škofjeloških maturan-

tov zelo različne 
Možnosti je veliko, želja še 

več. Poglejmo, kako načrtujejo 
letos dijaki škofjeloške gimna-
zije. 

V škofjeloški gimnaziji zaklju-
čuje letos kar 90 dijakov, 40 
fantov in 50 deklet. To je gene-
racija, ksi ima prvič tudi svoj od-
delek, oddelek smučarjev, v ka-
terem je 12 fantov in 3 dekleta. 

Tudi takale vaja pomaga k odločitvi 

Velika večina dijakov se odlo-
ča za visokošolski študij, kar 68, 
13 dijakov namerava študirati 
na višjih šolah, devet pa jih je 
zaenkrat še neodločenih. 

Med fakultetami je zaenkrat 
daleč najzanimivejša filozofska, 
za katero se odloča kar 22 dija-
kov, od tega 17 deklet. Največ 
jih namerava na jezikoslovje 
(6 ž.) in psihologijo 3 m. in 2 ž.), 
nato sledijo geografija (3 ž.) 
umetnostna zgodovina (1 m., 
1 ž.), predagogika (2 ž.), primer-
jalna književnost (2 ž.), zgodovi-
na (1 ž.), arheologija (1 m.). 

Za pravno falkulteto se odloča-
jo 4 fantje in eno dekle. Eko-
nomska fakulteta je še vedno za-
nimiva: 6 fantov in 4 dekleta na-
meravajo tja. Fakulteta za nara-
voslovje in tehnologijo privlači 
6 fantov (2 ma-f i , 2 kemija, 2 
montanistika). En fant in eno 
dekle nameravata na fakulteto 
za arhitekturo, gradbeništvo in 
geodezijo: deklo na arhitekturo 
in fant na gradbeništvo. Za me-
dicinsko fakulteto se ogrevajo 4 
fantje in eno dekle, vsi za sploš-
no medicino. Na biotehnični fa-
kulteti nameravata 2 dekleti štu-
dirati agronomijo, 2 fanta bio-
logijo in eden veterino. 

Na akademiji za upodabljajo-
čo umetnost namerava študirati 
eno dekle slikarstvo. 

Visoka šola za telesno kulturo 
privlači zaenkrat 4 fante in eno 
dekle, vendar so ravno med ne-
odločenimi še smučarji in se bo 

(Nadaljevanje na II. strani) 
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Na razgovoru za urednikovo mizo, na temo VLOGA ŽENSKE Z 
OČMI NAŠIH SODELAVK, so sodelovale: 

Stana JEREB, šivalnica 
Vida KAVČIČ, plastika 
Romana PADOVEC, hala 
Anica BOGATAJ, plastika 
Marija VEHAR, šivalnica 
Milka OBLAK, sekalnica 
Metka BOGATAJ, razvoj. 

Razgovor sta vodila Vladimir PIVK in Nejko PODOBNIK. 

Zapiske je pripravila Silva PISEK. 

Kako bi vi ocenili današnjo 
vlogo ženske v družbi? 

Stana JEREB 
Ženska se je začela uveljavlja-

ti že med narodnoosvobodilno 
borbo. 

Od tedaj je njena vloga v ce-
lotnem družbenem življenju vse 
bolj naraščala. Dandanes pa žen-
ska poleg materinske vloge in 
vloge žene — gospodinje zavze-
ma svoje mesto tudi na mestih, 
ki so ji bila prej nedostopna. 

Žensko najdemo tam, kjer je 
bilo prej zanjo tabu. Najdemo 
je med vesoljci, v družbenopoli-
tičnih organizacijah, med delavci 
na najzahtevnejših strokovnih 
delovnih mestih, srečamo jo na 
vodilnih položajih v delovnih or-
ganizacijah. 

Mislim, da je vprašanje, ki ste 
mi ga zastavili vsakdanje in obe-
nem težko. 

Vsakdane zato, ker ga sreču-
jemo vsak dan na vsakem kora-
ku! Težko pa zaradi tega, ker je 
bilo nanj odgovorjeno že mno-
gokrat in bi le stežka našla še 
kakšen nov, zanimiv odgovor. 
Zdi se mi, da je ženska najpo-
polnejša igralka, ker je vsak tre-
nutek sposobna spremneiti svo-
jo vlogo. Teh vlog je veliko in 
njihovo število se iz dneva v 
dan stopnjuje. Nekoč je bila sa-
mo mati in žena — nato je bila 
v obdobju matriarhata glava 
družine. Iz tega položaja pa je 
spet postala orodje v rokah dru-
gih kar je bila vse do današnje-
ga časa, ko si je vendarle izbori-
la primernejše razmere. Seveda 
zaradi vse večjega udejstvovanja 
pa je ženska preobremenjena. In 
to ji onemogoča še večjo aktiv-
nost. Velika zapreka pri vključe-
vanju žensk v odločanje, pa je 
tudi zastarela miselnost nekate-
rih — predvsem moških, ki se 
še vedno postavljajo v ospredje 
z izgovori — kaj bo ona, saj je 
ženska! 

Katera so po vašem mnenju 
osrednja vprašaja, ki bi jih bilo 
treba rešiti nasploh In tudi v Zl-
reh? 

Vida KAVČIČ 
Po mojem mnenju bi moralo 

biti na prvem mestu varstvo 
otrok v popoldanskem času. 
Lahko bi bil to potujoči vrtec. 
Prav tako je potrebno, da se ure-
di prostor za družbeno prehra-
no. Pri nas je problem, ker so 
trgovine slabo založene, oprem-
ljene in premajhne. Če hočeš 

kaj kupiti, moraš v Kranj ali v 
Ljubljano, v Zireh je premalo 
izbire, blago ni kvalitetno. Med 
družbenimi problemi bi omenila 
zobozdravstvo, če hočeš popra-
viti zob, moraš čakati pol leta. 
Glede tega je bilo že dosti vroče 
krvi. 

Stana JEREB 
Delovna organizacija kot je Al-

pina, bi morala imeti svojo last-
no zdravstveno ambulanto. Ta-
ke ambulante imajo celo manjša 
podejtja kot je naše. 

V drugih krajih imajo organi-
zirano varstvo otrok v popoldan-
skem času od 14. — 22. ure. To 
bi morda lahko predlagali dru-
gim. Če bi se prijavila skupina, 
bi lahko organizirali popoldan-
sko varstvo. Informirani smo 
bili, da če bi bilo interesentov 
za eno skupino, da bi se varstvo 
lahko uredilo. 

Marija VEHAR 
Iz osnovne šole je prišel tov. 

Kočevar in je povedal, da je pre-
malo interesentov. Če bi bilo 
popoldansko varstvo organizira-
no do 10. ure zvečer, bi bilo pre-
drago. 

Vladimir PIVK 
Kaj pa gostinstvo? Čeprav 

Imamo osebne avtomobile, ven-
dar pa je sorazmerno veliko ta-
kih občanov, ki nimajo lastnega 
prevoza. 

Vida KAVČIČ 
Pri Bahaču bi se lahko uredi-

lo. Kaj je vzrok, da ne gre. Še 

na kavo ne moreš. Potrebno je, 
da se uredi primeren lokal v Zi-
reh. 

Stana JEREB 
Danes mladino obsojamo, da 

hodi po cesti ipd. Vendar pa ni-
majo kam iti. Pri Esadu je edi-
ni kotiček, kamor lahko gredo. 
Tudi v družbenem življenju, zla-
sti pri samoupravljanju, zlasti 
na področju občine, bi lahko 
poskrbeli, da bi kaj več sred-
stev prišlo v Ziri. Mislim, da so 
za to krivi delegati, ki so več-
krat slabi. Ali niso pripravljeni 
delati, ali ni sloge, večkrat pa 
dobijo nerazumljivo, preobširno 
gradivo. Tako rezultata ni. 

Metka BOGATAJ 
Ni lepšega kraja kot so Goro-

peke. Vendar, ko prideš tja, na-
mesto da bi dobil domače žga-

nje, dobiš slivovko iz trgovine. 
Interesa ni. Včasih je bilo živo, 
res je škoda, da ne gre, kot bi 
moralo. 

Kako vsklajujete svoje delo v 
in Izven tovarne z družbenimi 
obveznostmi? 

Romana PADOVEC 
Velikih družbenih obveznosti 

nimam. Kar pa imam zaenkrat 
obveznosti, je v moji odsotnosti 
doma mož, da pazi na otroka ali 
pa otroka peljem k mami. V 
podjetju pa moram sama nado-
mestiti odsotnost, če je potreb-
no raznesti vabila ali pobrati čla-
narino, to naredim med malico. 
Drugače pa ne morem. Nimam 
toliko obveznosti, da jih ne bi 
mogla opravljati. 

Ali menite, da so razmere In 
drugi delovni pogoij v tovarni 
primerni za žensko z različnimi 
obveznostmi? 

Kaj predlagate? 

Anica BOGATAJ 
Mislim, da so delovni pogoji 

do neke mere primerni za žen-
sko, ki ima poleg delovnih ob-
veznosti še druge družbene funk-
cije. Menim, da bi se lahko bolj 

vključevale v družbeno dogaja-
nje in v samoupravne organe v 
sami temeljni organizaciji ali \ 
delovni organizaciji. Glede delo-
vanja v občinskih organih ali v 
republiki pa smatram, da žen-
ska nima časa. 

Kljub temu pa je vsaka dodat-
na obveznost poleg rednih de-
lovnih obveznosti in družinskih 
skrbi le precejšnje breme za 
vsako žensko. Glede drugih po-
gojev pa smatram, da niso spe-
ljani do kraja, da bi se lahko 
vključevali v družbene dejavno-
sti, delno tudi zato, ker v popol-
danskem času ni organizrano 
otroško varstvo. Menim, da prav 
zaradi tega nastajajo problemi, 
da se ženske ne vključujejo v 
družbeno življenje. Kajti v Zireh 
je navada, da se mož in žena 
menjata po izmenah, da je ved-
no nekdo doma pri otrocih. 

Nejko PODOBNIK 
Največ ste govorili o vključe-

vanju ženske v družbeno delo v 
pogledu samoupravljanja v 
TOZD. Mislite, da Je to prilož-
nost? 

Anica BOGATAJ 
Zonska je danes precej obre-

menjena: služba, otroci, za druž-
bene obveznosti ostane premalo 
časa. Povsod slišimo, da bi mo-
ralo biti več žensk na področju 
družbenega življenja. Vendar, ko 
so volitve, pa ženske niso izvolje-
ne. 

Vladimir PIVK 
Ali ženska nima zaupanja? 

Stana JEREB 
To se pokaže; zastarela misel-

nost, da ženska ni dovolj spo-
sobna. V mnogih primerih se ka-
že, da so ženske bolj sposobne. 
Vendar pa so zaposlene doma, v 
službi, imajo druge obveznosti. 

Marija VEHAR 
Če si delegat, sediš po 3 ure 

na sestankih, če te doma čakajo 
otroci, je to težko. Možje se laž-
je ukvarjajo s tem, ker imajo 
več časa. če na seji misliš, da te 
čakajo doma otroci, ne moreš 
sodelovati. Sicer pa menim, da 
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soženske morda bolj dosledne 
kot moški. 

Nejko PODOBNIK 
AH je rešitev v delegatskih od-

nosih? Če ie gradivo dobimo, bi 
moralo biti vsaj tako pripravlje-
no, da bi ga lahko prebrali. 

Marija VEHAR 
Če hočeš vse prebrati, potre-

buješ precej časa. 

Anica BOGATAJ 
Delavka v proizvodnji ni se-

znanjena z vsem. 

Nejko PODOBNIK 
Ali je morda v tovarni mož-

nost za stvari, ki bi vse zanima-
le, da bi jih na nek način objas-
nlli, da bi se jim v nadljnjem 
delu poskušali približati? 

Metka BOGATAJ 
Treba bi bilo začeti s tem. 

Lahko bi priredili družabne ve-
čere, ki naj bi bili hkrati tudi 
poučni, da bi nam kdo kaj po-
vedal, razložil. 

Vida KAVČIČ 
Če je organizirano predavanje 

ne moreš iti, ker delaš v popol-
danski izmeni. 

Milka OBLAK 
Danes so drugačni pogoji. V 

tovarno sem prišla v čevljih in 
krilu. Doma ni nihče zaslužil. 
Začela sem delati zato, da bom 
zaslužila. 

V »Beti« v Metliki imajo po 10 
letih dela priznano kvalifikacijo. 
Tudi pri nas bi se moralo pri-
znati, vsaj po 20 letih. 

Nejko PODOBNIK 
O teh zadevah je bilo veliko 

govorjeno, dogovorjeno pa ne. 
Morda bi se kazalo dokončno do-
govoriti. 

Milka OBLAK 
Pri nas nimamo možnosti, da 

bi imeli tečaje. Pred 12 leti je 
bil tak tečaj, vendar sem bila na 
porodniškem dopustu. 

Stana JEREB 
Nihče ne more reči, zakaj ljud-

je niso naredili kvalifikacije. Ni 
bilo osemletk. Danes je že vse s 
tem nasičeno.. Izobražuje se lah-
ko vsak, kdor se hoče. 

Sama sem menjala službo, 
vendar ne kar tako, ko sem bila 
v službi še v Brestu in sem že 
vedela, da se bom preselila v Zi-
ri, sem vseeno delala izpit za 
kvalifikacijo, v želji, da mi bo 
to kdaj koristilo. Ko sem se za-
poslila v Žireh v Modnih oblači-
lih, sem se takoj začela zanima-
ti za tečaj. Pa ga ni bilo. Iz 
Modnih oblačil sem prišla v Al-
pino. Delam že 30 let, in za to 
delo nimam kvalifikacije. Veliko 
je podobnih primerov. 

Sedaj vsaj nekaj dobiš na mi-
nulo delo. 

Nejko PODOBNIK 
Na take stvari ne bi smeli po-

zabiti pri samoupravnem dogo-
varjanju. Morda hi vprašanje 
sprožili na DS TOZD. 

Na katere probleme probleme 
najpogosteje naletite vi In vaše 
sodelavke? 

Milka OBLAK 
V sekalnici imamo velik pro-

blem: delo se menja, tako, da 
manj zaslužimo. Ta problem smo 
že načeli na sestankih. Na eni 
izmeni nas je bilo 50, sedaj nas 
je na primer 15. Zjutraj ne vem 
kam bom sedla, kaj delala. Ta-
ko so delavci prizadeti pri oseb-
nem dohodku. Imamo 2., 3. gru-
po, malo je takih, ki so v 4. ali 
5. grupi. 

Pa še nekaj. Po vseh trakovih 
so šli na pregled tisti, ki dela-
jo pri lepilu ali barvajo. Pri nas 
v sekalnici ni šel nihče. Pa tudi 
delajo vseh 8 ur pri lepilu. Pre-
gledi bi morali hiti pogosteje iz-
vedeni za vse delavce, ki oprav-
ljajo taka. delovna opravila. 

Pred leti, ko smo bili še v sta-
ri sekalnici so meritve pokazale 
veliko škodljivih hlapov. Vendar 
pa na pregled nismo šli, dobiva-
li smo samo sok. 

Vladimir PIVK 
V sekalnici je talko; enkrat je 

za delo po — 30 min. za par, 
drugič po 3 minute. Včasih je 
dela preveč, drugič premalo. Sti-
mulacija bi morala biti za tiste 
delavce, ki se menjajo. 

Nejko PODOBNIK 
To bi moralo biti urejeno s 

pravilnikom o delitvi sredstev za 
osebne dohodke. 

Milka OBLAK 
Problem so tudi garderobe, če 

jih še sploh lahko imenujemo 
tako. Ob koncu dela je gneča, 
vsak ti lahko vse pregleda. 

Stana JEREB 
Glede premeščanja še tole. V 

naši delovni organizaoiji imamo 
sezonsko delo. Dela se tako, kot 
se pokažejo potrebe. Tudi v ši-
valnici se ženske selijo. Tiste, ki 
se ne selimo, pa se nam delo 
prav tako hitro menjava. Ne de-
lamo vseh 8 ur isto. Je pa tudi 
pri nas problem garderobe. Prej, 
ko je bila tu samo lahka šivalni-
ca je še nekako šlo, sedaj, ko 
nas je enkrat več in imamo rav-
no toliko omar. Želim si, da fo-
tograf slika ob 14. uri, da bi se 
videlo, v kakšnih razmerah se 
oblačimo. 

Milka OBLAK 
Sedaj, pozimi hodijo ženske 

od daleč na delo. Nimajo pro-
stora, da bi se preoblekle, niti 
v primeru slabega vremena. 

V kraju načrtujemo toliko ak-
cij, da jih bomo izpeljali le s 
skupnimi močmi (kanalizacija, 
vodovd, dograditev šole, obnova 
Partizana in drugo). Kje vidite 
vašo vlogo ali vlogo žensk na-
sploh? 

Marija VEHAR 
Kaj naj odgovorim? Da so na-

črtovana dela kraju in krajanom 
res potrebna. Kanalizacija je se-
daj pogoj za nadaljno gradnjo za-
sebnih in blokovskih stanovanj. 
Z izgradnjo vodovoda odgovorni 
zagotavljajo zadostne količine 

dobre pitne vode, ki jo je sedaj 
ob najmanjših sušah primanjko-
valo. Z dograditvijo šolskih pro-
storov se obetajo boljši pogoji 
našim otrokom. Adaptacija »Par-
tizana« bodočega kulturnega do-
ma, kjer bi mladi, kakor tudi 
vsi občani, ki zdaj pogrešajo 
kulturne prireditve in udejstvo-
vanja dobili svoj prostor. Saj 
nas kultura notranje bogati in 
zbližuje. Mogoče, pravim mogo-
če se bo tudi pred žirovsko pu-
bliko v doglodnem času predsta-
vila katera izmed kvalitetnih gle-
daliških skupin. 

Kakšno vlogo žensk vidim pri 
vseh teh načrtovanih akcijah? V 
prvi vrsti je treba potrebe in ko-
ristnost njih doumeti. Verjeti je 
treba tistim, ki so prevzeli veli-
ko nalogo in odgovornost, da bo-
do dela zagotovo izpeljali, tako 
kot obljubljajo po sestankih in 
zborih volilcev. Podpreti mora-
mo zbiralne akcije denarja, kot 
so solidarnostne sobote in samo-
prispevek. Vendar pa delovni 
lujdje oz. volilci pričakujejo, da 
se bo denar porabil res tam za 
kamor je bil namenjen. Poleg te-
ga pa se pojavlja nezadovoljstvo 
ob predolgih pripravah in zavla-
čevanju — primer je kanalizaci-
ja. Vsem nam pa je lahko jasno, 
da se brez solidarnostno zbrane-
ga denarja kraj še toliko ne bo 
razvijal. Upamo, da so pred iz-
peljavo zadnjega referenduma 
odgovorni nabrali dovolj kritič-
nih pripomb, ki jih bodo lahko 
s pridom uporabili. Želja vsake-
ga krajana je, da živi v lepem 
in čistem okolju in če nekaj da 
tudi zahteva, da se tista akcija 
izpelje. 

Metka BOGATAJ 
Veliko je mladih. Saj ne gleda-

mo samo od starejših naprej. V 
Ljubljani so n. pr. stanovalci 
bloka sami uredili sosesko. Ne-
kaj so prispevali materialno, 
največ pa je bilo udarniških ur. 
V Žireh bi morda organizirali 
skupino, ki bi vspodbujala k te-
mu. 

Nejko PODOBNIK 
Mogoče bi ve dale pobudo za 

lepšo ureditev kraja? 

Po zrelostnem . . . 
(Nadaljevanje z 9. strani) 

ta številka verjetno še kaj spre-
menila. Na visoko ekonomsko 
komercialno šolo namerava 1 
fant in na visoko šolo za orga-
nizacijo dela tudi eden. 

Med višjimi šolami je najzani-
mivejša pedagoška akademija, 
kamor namerava 6 deklet (2 za 
razredni in 4 za predmetni 
pouk), na višjo šolo za zdrav-
stvene delavce nameravajo 3 de-
kleta, 2 dekleti razmišljata o 
višji šoli za socialne delavce in 
o višji upravni šoli en fant in 
eno dekle. 

To so podatki o namerah 
škofjeloških dijakov: brez ko-

Stana JEREB 
Turistično društvo je pred ča-

som že organiziralo zanimivo 
predavanje o gojenju cvetja in 
urejanju okolice. Morda bi to 
lahko ponovili. 

Kaj naj bo 8. marec? 

Metka BOGATAJ 
Težko bi rekla, kakšen naj bo 

8. marec. 

Za marsikatero ženo je ta dan 
enak drugim, včasih morda še 
bolj grenak, ko se spomni, da 
večina žena praznuje tako ali 
drugače v krogu svoje družine 
ali ob pogrnjeni mizi in dišeči 
kavi, pri sosedi. Njo pa še ved-
no tarejo problemi (neurejene 
stanovanjske razmere, nezado-
voljstvo v službi, slabi odnosi 
doma). Vsega tega ji ta dan res 
ne more nadomestiti. 

Praznovanje v Alpini si je že 
leto za letom kar se da pogob-
no: darilo, stisk roke, morda še 
nasmeh Prepričana sem, da 
večini žena to ustreza. Pa ven-
dar ne bi bilo odveč, preko an-
kete prisluhniti ženam, kaj one 
mislijo, kakšen nnaj bo 8. ma-
rec v bodoče. Morda izleti, gle-
dališče, družabni večer . . . To bi 
pokazala anketa. Poizkusimo! 
Resnica pa je, da vsem željam 
ne bomo nikoli zadostili! 

Vladimir PIVK 
Verjetno je večina žena zado-

voljna z praktičnimi darili, ob 
8. marcu. Ali bi želele kaj nove-
ga? 

Milka OBLAK 
Že dolgo si želim, da bi šla v 

opero ali gledališče. Saj je lepo, 
če umetniki gostujejo pri nas, 
vendar si zelo želim obiskati 
opero. 

Marija VEHAR 
Morda bi naredili — anketo, 

gotovo bi se jih prijavilo vsaj za 
on avtobus. Enkrat je potrebno 
začeti, saj kulturnega življenja 
v Žireh ni dovolj. 

mentarja in brez posebnih ozi-
rov na smučarski oddelek. V 
tem času se z njimi stalno po-
govarjamo o ustreznosti izbora 
glede na njihove osebnostne 
lastnosti, sposobnosti, znanja, 
glede na ambicije in pripravlje-
nost delati. Marsikdo se bo pre-
mislil sam, marsikdo tudi po 
razgovoru z nami, saj se jih je 
od 90 kar 85 prijavilo za razgo-
vor. To prav gotovo kaže na 
dvome, ki jih čutijo v sebi. Nas 
pa to istočasno veseli, saj kaže 
na to, da se zavedajo resnosti 
izbire študija in poklica. Zave-
dajo se tudi, da se morajo odlo-
čiti sami. In želijo se odločiti 
dobro in pravilno. 

Habjan Križaj 

Torej naše sodelavke so odprle niz kočljivih družbenih vprašanj. 
Na nas vseh je, kako jih razrešiti. 



Študent naj bo! 
Kam nameravajo po končani 

osnovni šoli letošnji osmošolcl 
škofjeloško občine? 

Vsako leto Skupnost za zapo-
slovanje Kranj izbira podatke o 
tem, kam nameravajo mladi, ki 
končujejo osnovnošolsko obvez-
nost. Zanima nas njih interes po 
nadaljnjem izobraževanju in 
usmeritev v poklice. Podatke, ki 
jih dobimo, primerjamo s ka-
drovskimi potrebami in kasneje 
Vključitvami. Da bi lahko spo-
znali namere letošnjih osmošol-
cev, je bila kot že vrsto let, tudi 
v tem šolskem letu med učenci, 
ki zaključujejo šolsko obveznost, 
izvedena anketa o izbiri poklica. 

Iz ankete je razvidno, da več 
kot polovica škofjeloških osmo-
šolcev (kar 57,5%), želi nadalje-
vati šolanje na štiriletnih šolah, 
da se jih nekaj manj kot 35'% 
želi vključiti v dvo in triletne 
šole in, da je le 7,5 % takih, ki 
želijo ostati doma na kmetiji, 
brez dodatnega izobraževanja v 
kmetijskih šolah ali poiskati za-
poslitev takoj po končani osnov-
ni šoli, oz. le nekaj med njimi 
tistih, ki še ne vedo, kaj bi. 

Podatki bodo bolj zanimivi, če 
povemo, da jih letos zaključuje 
osnovno šolo 529, da je tistih, ki 
želijo v štiriletne šole, preko 
300 in, da je kar 63 takih, ki si 
želijo nadaljnjega izobraževanja 
na gimnaziji — verjetno zaradi 
bližine šole. Velikemu interesu 
vključitve v gimnazijo — kjer 
bodo spet sprejemali le najspo-
sobnejše učence, sledi precejšnje 
zanimanje za pedagoško gimna-
cijo (28), šolo za medicinske se-
stre (29), ekonomsko šolo (20), 
upravno administrativno šolo 
(15) ter vzgojiteljsko (13). Na 
omenjene šole želijo predvsem 
dekleta. Le nekaj fantov, če iz-
vzamemo gimnazijo, računa tudi 
na vključitev v pedagoško gim-
nazijo in ESŠ. Fantje se raje 
odločajo med štiriletnimi šolami 
za elektrotehnično (30), strojno 
tehnično (22) ter miličnike (12). 
Omenjenim šolam sledi interes 
za gradbeno tehnično (13) in les-
no tehnično (11), kamor spet na-
meravajo fantje in dekleta. Za 
ostale srednje šole: kemijsko 
tehnično, kmetijsko, veterinar-
sko, tekstilno, farmacevtsko, la-
boratorijsko, aranžersko ter šolo 
za oblikovanje pa se odloča po 
eden ali dva. Redki so, ki izbira-

jo mod umetniškimi šolami. 
Vendar bi letos eno dekle le že-
lelo na srednjo glasbeno šolo in 
en fant na baletno. Tudi za vo-
jaške šole število kandidatov ni 
veliko (3). 

In za katere dvo ali triletne 
šole se odločajo osmošolcl? 

Čc prikažemo namere fantov 
in deklet skupaj, potem lahko 
rečemo, da je že nekaj let naj-
večji interes za poklic prodajal-
ca, čeprav se jih za to letos od-
loča le 30. To je v primerjavi s 
preteklimi leti dokaj manj. 
Temu sledi zanimanje za poklic 
kuharja (9) in natakarja (5). Se-
veda je po več namer za neka-
tere ostale poklice: 9 deklet bo 
šivilj, 8 frizerk ter 6 administra-
toric. Medtem, ko bo 9 fantov 
ključavničarjev, 8 orodjarjev, 6 
finomehanikov, 5 obratnih elek-
trikarjev, kar 11 pa mizarjev. Po 
eden, dva, največ tri, pa bi želeli 
biti strugarji, avtokleparji, mon-
terji stavbnih inštalacij, strojni 
mehaniki, elektromonterji, avto-
elektrikarji, zidarji, tesarji, 
strojniki težke mehanizacije, li-

čarji, tiskarji, gumarji, mesarji, 
slaščičarji in fotografi. 

Tudi za takojšnjo zaposlitev 
po končani osnovni šoli ni ne 
vem kakšnega interesa. Le 9 jih 
je ob namerah razmišljalo o 
tem. To je glede na to, da je 
prostih mest vsako leto precej 
in da ostajajo celo nezasedena, 
tudi razumljivo. Zakaj se ne bi 
vsak, ki se le lahko, izučil neče-
sa? Zanimivo je, da raste zani-
manje za zaposlitev doma na 
kmetiji. Letos je po namerah 
razvidno, da se za to odloča 9 
fantov, od tega bi se sicer 4 že-
leli nadalje izobraževati na po-
klicnih kmetijskih šolah, kakor 
tudi 2 dekleti, od skupno štirih. 

Glede na prikazane namere 
lahko rečemo, da Vključevanje 
letošnjih osmošolcev ne bo lah-
ko. Vsekakor pa veliko lažje za 
fante kot dekleta, ki imajo ome-
jene možnosti. Dekleta se žal še 
vedno odločajo le za nekatere 
poklice in ne izbirajo med vse-
mi možnostmi. Najbrž zato, ker 
se premalo zavedamo, da dekle-
ta lahko prav tako dobro ali še 
bolje izkoristijo svoje sposobno-
sti tudi v tako imenovanih »mo-
ških poklicih«. Razvidno je, da 
se mladi znova odločajo le za 

nekatere poklice in, da je za po-
klicne šole, glede na potrebe go-
spodarstva, veliko premalo zani-
manja. Zakaj tako? Gotovo tudi 
zato, ker je žal še vedno prisot-
no, tako pri nekaterih starših 
kot učencih, mnenje »v srednjo 
šolo naj gre, da mu v poklicu 
ne bo treba delati!«, kot da teh-
niki in inženirji ne delajo, kot 
da umsko delo ni delo! 

Ce izhajamo iz izhodišča, da 
je šolanje drago, da je za dose-
go kateregakoli poklica potreb-
no vložiti veliko truda in priza-
devnosti ter da naj se mladi od-
ločajo, v skladu s svojim pred-
znanjem, interesi, nagnjenji, spo-

ANA 

Dve je ura. Ana odhaja iz 
slutbe in pohiteti mora, da vza-
me iz vrtca še svojo petletno 
hčerko Leo. 

»Pohiti, Lea. Predno skuham 
kosilo, morava še v trgovino. 
Očka bo kmalu doma in tudi 
ti si gotovo že lačna.« 

Tako je bilo vsak dan. Tudi 
danes je Ano vsa ta hitrica 
spravljala v obup. Utrujeno od 
dela v službi jo čaka še vse 
delo doma. Medtem ko je pri-
pravljala kosilo, pa jo je Lea 
neusmiljeno zasipala s svojimi 
tisočerimi vprašanji. 

»Lea, prosim, pojdi se igrat. 
Kaj ne vidiš, da hitim s kosi-
lom, potem moram še zlikati 
perilo, pospraviti po sobi in 
komaj bomo morda še ujeli 
košček dneva za sprehod po 
gozdu, večer bo takoj tu in 
spet polno dela.« 

»No prav, kje pa so moje 
kocke?« je užaljeno vprašala 
Lea, čeprav so vedno imele 
svoj prostor v predalu. 

»Kako si ti neusmiljena! Glej, 
še mleko mi je skipelo, ker se 
motoviliš po kuhinji, joj, meso 
je pa še vedno v hladilniku.« 

Srednjeročni načrt gospodar-
skega in družbeno političnega 
razvoja naše rpublike daje veli-
ko prednost razvoju mikroelek-
tronike, području, kateremu po-
skušajo vsi razviti v čim kraj-
šem času iztrgati čim več skriv-
nosti. 

V ta prizadevanja se vključu-
je tudi ISJ. Skupno s strokov-
njaki Elektrofakultete, Instituta 
za elektroniko in vakuumsko 
tehniko in Iskre ursničujejo 2 
velika projekta in sicer »Mikro-
elektronika« in »profesionalizaci-
ja elementa za elektroniko«, 
elektronskih elementov in mikro-

Na področju miniaturizacije 
elektronike smo našo aktivnost 
usmerili k specialnim vezjem, iz-
delanim po tehnologijah debelo-
plastne in tankoplastne tehnike 
nanašanja pasivnih in aktivnih 
elementov. 

sobnostmi in družbenimi potre-
bami, da ne bi kasneje, ko bi 
šolo uspešno končali, bili pred 
vprašanjem, kje se zaposliti, ker 
so vsa mesta na tistem področ-
ju dela zasedena, potom zagoto-
vo lahko rečemo že sedaj, ko so 
znane šole namere, da bo pred 
dejansko vključitvijo za marsi-
koga potrebna preusmeritev. 

V potrebah gospodarstva in 
kapacitetah ter pogojih za spre-
jem v srednje šole, pa kdaj dru-
gič — ko bomo imeli znane po-
datke. 

Poklicna svetovalka 
Olga BANDELJ 

Postavila je posodo na štedil-
nik, vlila vanjo olje, posolila 
meso in ga dala peči. Oprati 
moram še solato, je mislila sa-
ma pri sebi, ko je Lea zopet 
prišla v kuhinjo. 

»Mamica!« 
»Lea, sedaj je pa dovolj. Re-

kla sem ti...« Obrnila se je 
k njej, Lea pa je stala sredi ku-
hinje in v rokah držala šopek 
belih zvončkov: 

»Mamica, mar si pozabila, da 
je danes tvoj praznik, da je da-
nes praznik vseh mamic. Glej, 
Že včeraj sem nabrala zvončke, 
da ti jih danes podarim. Veš, 
jaz še ne hodim v službo in ni-
mam denarja, da bi bilo moje 
darilo večje, zato ti tudi dam 
te zvončke... in rada te imam.« 

Ano je stisnilo k srcu, v oči 
so ji stopile solze, pokleknila 
je in objela svojo malo hčerko. 
Pozabila je, da juha preveč vre, 
da se meso že smodi in voda 
že davno teče čez rob posode, 
v kateri je prala solato. Dolgo 
je ganjena objeto držala Leo, 
ki je s svojo preprosto otro-
ško ljubeznijo prinesla toliko 
lepega v njen z delom prenatr-
pan dan. 

Marija Jezeršek, 
Gorenja vas 

Z delom teh raziskav smo se 
aktivno vključili v proizvodnjo. 
V skupnem laboratoriju, ki sta 
ga opremila ISJ in ISKRA raz-
vijamo številne nove izdelke in 
celo proizvajamo manjše poskus-
ne serije. 

Prototipi, preizkušeni v labo-
ratoriju, prehajajo v proizvod-
njo v Iskrini tovarni Uporov v 
Šentjerneju. 

Laboratorij za keramiko sode-
luje z več TOZD ISKRE iz bran-
že elementi. S tovarno tehnične 
keramike v Vižmarjih razvijamo 
keramična telesca za upore; So-
delujemo pri razvoju kondenza-
torjev s tovarnama v Žužember-
ku in Stegnah: za tovarni feri-
tov in magnetov v Stegnah pa 
razvijamo različne tipe keramič-
nih in kovinskih magnetov. 

i - WKL^l si » k I && A Š L t££\ 

Kot smo gradili šolo, se potrudimo in gradimo še ljudi 

Spoštovani! 
Lani ob 8. marcu sem zapazila v našem časopisu kratke zgodbice 
o materah. Odločila sem se, da vam pošljem eno Iz vsakdanjega 
življenja, če menite, da je vredna objave. 

Inštitut Jože Štefan, Ljubljana 

S k o z i mikroelektroniko gre pot razvitih 
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Pri voznih redih - nič novega 
Alpetouru v Škof ji Loki smo poslali dopis, s katerim jih 
opozarjamo na spoštovanje dogovorov »Za urednikovo 
mizo,« aprila 1976. 

Srečujemo ga na vsakem 
koraku: v delovni organiza-
ciji, srečanjih samo up rovi j al-
cev, na sestankih občinskih 
organov... 

Kako tudi ne. Marjan Gan-
tar je bil do pred kratkim 
predsednik občinskega sin-
dikalnega sveta, pravkar pa 
je prevzel dolžnost sekre-
tarja občinskega komiteja 
ZK Skofja Loka. 

Rojen 5. junija 1937 v Ži-
reh v delavski drulini. Oče 
se je prebijal s čevljarstvom. 
Toda že leta 1942 se družina 
izseli v Škof jo Loko. Vojna 
je spolzela mimo. 

Sodi torej v povojno gene-
racijo, zato mu brigadirski 
zanos ni ostal neznan. 

Bil je tudi športnik, tabor-
nik, fotograf, radioamater... 

Potem poklicna kovinar-
ska šola, zaposlitev v Iskri 
v Kranju, kjer je kaj hitro 
dobil stik s sodelavci in Zve-
zo komunistov. Tako je v 
letih 1956/57 že bil namest-
nik sekretarja osnovne orga-
nizacije: 

»Za tisto obdobje je zna-
čilno uresničevanje samo-
upravljanja, saj so delavci 
spoznali, koliko jim je bilo 
odtujeno,« v kratkih bese-
dah oceni čas prvih korakov 
samoupravljanja. 

V letih 1958—60 je delal 
kot planer v KPD, med tem 
časom pa se je tudi že vpi-
sal na tehnično srednjo šolo. 

Turboinštitut je bil na-
slednja postaja, kjer je oprav-
ljal konstruktorska dela. 
Končal je šolo in se vrnil v 
Škof jo Loko v LTH, kjer je 
od leta 1960 delal v Zavodu 
za hladilno tehniko. 

»Spominjam se tedanjih 
dni zlasti kot tabornik. Bil 

sem načelnik organizacije v 
Škof ji Loki, delal sem pa 
tudi v republiških organih 
taborniške organizacije. Tu-
di z žirovskimi taborniki 
smo sodelovali,« je obujal 
spomine Marjan. 

V tovarni je začel de-
lati v nabavi, kar je 
skorajda terjalo vpis na 
VEKŠ, tam okrog leta 1970. 

Se preskok iz LTH v Alp-
les, kjer je do leta 1974 de-
lal na domačem prodajnem 
tržišču in je že leta 1974 po-
stal predsednik občinskega 
sindikalnega sveta. To je bil 
do letos. 

»Kakšna je vaša ocena o 
vlogi sindikata?« povprašam. 

Ocena je kratka: »Mislim, 
da je sindikat dobil ustrez-
ne zadolžitve in uspehi so že 
vidni. Teže nas stare navade 
in pomanjkanje znanja. To 
bo treba čimprej odpraviti.« 

»In kaj menite danes kot 
sekretar občinskega komiteja 
Zveze komunistov?« 

»Občinska organizacija ZK 
s svojimi 1014 člani je spo-
sobna, da pravilno oceni sil-
nice v naši družbi. Pričaku-
jem široko angažiranost čla-
nov ZK na vseh področjih. 
Doseči je potrebno tudi več-
jo odgovornost članov ZK in 
onemogočati tiste, ki hoče-
jo napraviti kariero.« 

»Imate kaj prostega časa, 
kako ga izkoristite?« 

»Včasih planinarim. Drugi 
moj konjiček je avtomobili-
zem, sicer pa prostega časa 
skorajda ni.« 

»Kaj pa menite o Žireh?« 
»Ziri so doživele velik na-

predek. Večja smotrnost de-
la in nekaj manj lokalizma 
bi pogojevalo še večji na-
predek.« 

Tekst: Nejko Podobnik 
Foto: Franc Jesenko 

Odgovorili so nam takole: 

Sporočamo vam, da o sklepih 
sestanka, kateri je po vaši pi-
smeni izjavi dne 6. I. 1978, bil 
v aprilu 1976 sploh nismo bili 
seznanjeni. Temu sestanku ni-
smo prisostvovali, ravno tako 
pa nismo prejeli zapisnika ome-
njenega sestanka. 

Kakor koli že, vam bomo 
kljub temu skušali zadovoljivo 
odgovoriti. 

VOZNI REDI so na pomemb-
nejših avtobusnih postajališčih 
(v Žireh celo dva — gasilski 
dom in v izložbi slaščičarne). 

Trenutno republiška Zakonoda-
ja ne predvideva opreme vseh 
avtobusnih postajališč z avto-
busnimi voznimi redi. V kolikor 
želte opremo po svoji želji, lah-
ko le-to naročite z naročilnico 
na naš naslov. 

Glede direktnih zvez z Ljublja-
no je situacija sledeča: obstoje-
ča republiška Zakonodaja pred-
videva za primestne avtobusne 
linije kilometražo do 30 km, v 
izjemnih primerih do 40 km. Re-
lacija ZIRI — LJUBLJANA je iz-
ven dovoljenih dolžin, ter kot 
primestna linija ni možna. V ko-
likor pa se uvede kot medkra-
jevna linija kar je možno, pride 
do povišanja tarife, ter do eks-
ploatacijskih težav, kar dvojno 
podraži avtobusni prevoz in ni 
družbeno sprejemljiv. 

Odkar je na relaciji ŠKOFJA 
LOKA — LJUBLJANA polurni 
intervalni vozni red, smatramo, 
da je avtobusna zveza z presto-
panjem zadovoljiva. V kolikor 
pa lahko dosežete soglasje z 
vodjo Operativnega centra v 
Škofji Loki, lahko uredi on di-
rektni prevoz tako, da primest-
ni avtobus iz Zirov nadaljuje 
vožnjo iz Škofje Loke za Ljub-
ljano po voznem redu. Verjetno 
je to edina možna reštev, pa še 
tukaj nastopa obilica praznih 
dostavnih kilometrov, kateri 
povzročajo dodatne stroške na-
ši TOZD. 

Glede nekulturne vožnje nam 
ni jasno ali se nekultura nanaša 
na vozno osebje, neispravne in 
slabe avtobusne ali na neredno 
izvrševanje prevozov. 

Prepolna zasedenost namreč 
nima z nekulturo nobene zveze, 
temveč je izraz neprilagodljivo-
sti delovnih organizacij, glede 
ureditve delovnega časa, ter 
dogovor z prevoznikom. 

Na zadnje vprašanje glede 
vsakourne povezave Zirov z 
Skofjo Loko vas obveščamo, da 
je že vpeljana dvourna povezava 
v letu 1976 z analizami in finanč-
nimi pokazatelji izkazala zelo 
veliko izgubo. Prevozne potrebe 
so za prevoz na delo in šolo, ter 
obratno zelo velike, medtem ko 

so vmesne potrebe zadovoljivo 
pokrite z trenutnimi voznimi 
redi. 

Za novi vozni red niso pred-
videne nobene večje spremem-
be, ker zanje tudi nismo prejeli 
nobenih predlogov oziroma za-
htevkov. V kolikor z našimi od-
govori niste zadovoljni, oziroma 
želite še dodatna pojasnila, se 
prosim obrnite direktno na nas. 

S tovariškimi pozdravi! 

SLUŽBA VOZNIH REDOV 
TOZD POTNIŠKI PROMET, 
KRANJ 
Borut Lipovec 

Nova 
žepna knjiga 

Kdor se zanima za knjige, je 
mogoče opazil novo knjižno 
zbirko, v kateri so zanimive 
knjige vseh vrst po za današnje 
čase presenetljivo nizkih cenah. 
Mogoče jo je opazil tudi kdo, ki 
sicer ne zahaja po knjigarnah, 
kajti te knjige so v prodaji tudi 
po samopostrežnih trgovinah, ki-
oskih itd. na 250 prodajnih me-
stih po vsej Sloveniji. 

Gre za novo zbirko v moderni 
žepni vezavi, v kateri je zastopa-
no branje vseh vrst: romani in 
povesti znanih tujih in domačih 
pisateljev, vojno dokumentarne 
zgodbe, fantastika, priročniki, 
vmes je celo Ivačičeva kuharska 
knjiga. 

Z neprijetnimi občutki na pot 



računi znašajo okrog 1.000.000 
dinarjev. 

KAKO BOMO DOBILI SRED-
STVA: 

sredstva din 

pokroviteljev 400.000,00 
prostovoljni prispevki 
(les, zemljišče, opro-
stitev prispevkov, 
kamenje, drogovi, 
opeka, Tervol . . . ) 300.000,00 
prostovoljno delo 250.000,00 
lastni dohodki 50.000,00 

skupaj 1.000.000,00 

Ob tej finančni zgradbi bi 
bilo potrebno še poudariti, da 
so nam bodoči pokrovitelji že 
obljubili, da bodo sredstva tudi 
dali, če nas bodo krajevni de-
javniki vsaj moralno podprli. 

Gradnja doma je potrebna iz 
več razlogov. Prvi in najvažnej-
ši je prav gotovo ta, da prebi-
valci Zirovskega vrha pridejo 
nekoč do svojega objekta, ki bi 
jih še tesneje povezoval, s tem 
pa preprečeval večji odhod pre-
bivalcev tega območja v dolino. 
Drugi nič manj pomemben 
razlog je ta, da bi bil dom 
zgrajen na področju, kjer so 
imeli partizani nekdaj svoje 

(Nadaljevanje na 15. strani) 

Dom Prešernove brigade vendarle bo 
Osnovna organizacija ZSM Zirovski vrh je bila ustanovljena spo-
mladi leta 1976. Ves čas obstoja lahko ugotavljamo, da je to organi-
zacija, ki je izredno aktivna in to na vseh področjih. Naj omenim 
nekaj pomembnejših akcij: 

— organizacija Pokaži kaj 
znaš, Zlati glas Gorenjske 

— več piknikov 
— predavanja na temo: izo-

braževanje za delo in ob delu, 
potopisna predavanja ter pre-
davanja družbenopolitične vse-
bine 

— sodelovanje na vajah Ble-
goš in Lubnik 77 

— sodelovanje z mladimi v 
občini in izven nje 

— večje število prostovoljnih 
akcij in pomoč vaščanom Zirov-
skega vrha. 

Kljub izredni aktivnosti pa 
osnovna organizacija ZSM ne 
more razviti vseh oblik dela, 
saj je glavni problem prostor. 
Vsi sestanki so danes po kmeč-
kih hišah in gospodarskih po-
slopjih po Zirovskem vrhu. 

Prav to, s čimer se mladi in 
stari srečujemo, je bil povod, 
da smo mladi s pomočjo sta-
rejših vaščanov začeli razmišlja-
ti o svojem domu. V njem naj 
bi se odvijala različna dejav-
nost, kulturne in športne pri-

reditve, setanki, srečanja in 
podobno. Omogočili bi tudi iz-

vedbo širših seminarjev in re-
kreacijske aktivnosti. Sam po-
ložaj doma pa bi hkrati vsake-
mu dal prijeten kotiček za 
oddih. 

Stavba bi bila kombinacija 
brunarice in zidanega dela. Pred-

Takole bo izgledalo pročelje doma 

V gostilni 
Odbijajoči vonj razlitega vina in cigaretnega dima se širi po 

podolgovati čumnati. Vsak novodošlek prinese kanček svežine, ki se 
po nekaj minutah utopi v jutranji megli podobni plasti, ki tišči 
k stropu. Za točilno mizo stoji nekaj stalnih gostov. Z vajenim 
očesom mešetarja ošvrknejo vsakega novega. Vidi se, da so neka-
teri prišleki vajeni prostora in družbe; drugi z begajočim pogledom 
iščejo znance. 

Soba je polna gostov. Njih obrazi, večinoma rahlo zardeli, kažejo 
sproščenost. Nekdo se poskuša v petju. Z njegovega posivelega 
obraza se trgajo nerazumljive besede. Videti je, da pevec strašan-
sko uživa; publika pa njegovih umetniških hotenj niti ne sprejema 
niti ne odklanja. Pač, zdi se mi celo, da nekaterim teatralnost pri-
ložnostnega umetnika godi. 

Pri sosednji mizi sedi mož štiridesetih let. Njegove oči, polne 
poželenja slačijo redke ženske. Ko se mu usta osušijo, prime z va-
jeno kretnjo cenen kozarec ter ga prisloni k stisnjenim ustnicam. 
Še enkrat z motnim pogledom obleti svoje cvetke, nagne glavo 
počasi nazaj in cenena črnina utopi njegovo moškost. 

Pilo se je. Kadar človek pije, razgalja svojo podzavest, kamor 
vsakodnevno odlaga svoje prikrite strasti in tegobe. Da, vino nas 
naredi resnične; razbremeni nas lažne morale in vse, kar si v trez-
nosti komaj upamo pomisliti, vino prelije v besede. Vsi po vrsti 
postanemo strastni zapeljivci, navdušeni politkomisarji svojega 
prepričanja, človekoljubi, pravičniki in vsevedi. 

»Ti je dovolila?« reče, ko nerodno priseda. 
»Je,« pritrdim obetavno. 
»Poredkoma te vidim«, hoče začeti pogovor. 
Madona, zakotnem sam pri sebi. Kaže, da me nekateri iščejo 

le po gostilnah; njemu pa ne rečem nobene. 
»No, no, še vedno si jemlješ vsako stvar tako k srcu... Proti 

vetru se vendar ne da ... Sistem ... Višja sila ...« Govori pretrga-
no. Po vsakem stavku čaka, da ga bom rešil govorjenja. 

»»Kaj naj rečem? Mene so desetletja učili, da znanje nekaj velja. 
Učili so, da blagor tistemu, ki zmore konkretnost zaobjeti 
v splošnem.« 

Premolknem. Sosed deluje zmedeno. Kozarec, kamor uperja 
svoje poglede, nerodno objema z lopatastimi rokami, čakam, da 
bo izustil: »Lahko tebi, ko ti jezik teče.« 

Spomnim se ga še iz osnovne šole. Bil je prijeten sošolec. Kadar 
je učiteljica hotela izvedeti kaj več kot za tisto piškavo dve, je 
začel nerodno mencati in njegova debela lica so spreminjala barvo 
kot jesensko listje. 

»Verjemi mi,« reče soseda, »vsakega kdaj kaj prizadene... 
Sčasoma pa človek pozabi... O, jaz to dobro vem.« 

Prijatelj, kot je videti, še vedno upa, da se bo vendar začelo, 
jo hvaležno pogleda. 

»Poznate tisto o vazi, ki pade in se razbije. Ne, ni ga mojstra, 
ki bi jo zlepil in prodal za novo,« hočem s primero. 

Utihnem. Skozi priprta vrata prihajajo novi gostje. Po mizah 
je vedno več vina. Sosedje si z znano zbadljivko pomagajo pri 
pitju. Mi ga zaenkrat še preudarno srkamo. 

»Ja,« reče sošolec, »ljudi so same pravice, dolžnosti pa ne čuti 
nihče. Kam nas bo to pripeljalo?« 

»V lepši jutrišnji dan — tako vsaj pravijo,« sem še vedno piker. 
Vsi se sproščeno zasmejejo. Soseda spretno dolije črnino ter po-
vabi k pitju. Omizje složno dvigne čaše. »Na zdravje!« Ko odložimo 
kozarce, poprimem: 

»Stalin je menda upal, da bo socialistična družba brez nesogla-
sij. Danes menda ni politika, še manj sociologa, ki bi mu pritrdil. 
Protislovja so dejstvo — vprašanje pa je, kako jih razreševati.« 

»Z dogovarjanjem in sporazumevanjem,« odgovori soseda. 

»Na, a tak način terja od udeležencev veliko strpnosti in poli-
tične kulture — predvsem pa časa,« nadaljujem. 

Misel pretrga vedno glasnejše kruljenje pevca. Njegov glas je 
hreščeč in nerazumljiv. Utrujeno me prime okoli ramen. 

»Filozofiraš? Zal mi je, da nisi eden naših. Ti, ti nas ne razu-
meš ... Tvoje pisanje je laž.« 

Ob zadnjih besedah se je skušal vzravnati. A telo ni ubogalo 
duha in prijatelj je moral priskočiti na pomoč, sicer bi človek 
neugledno končal svoj nadvse pomemben govor. 

Medtem, ko ga je prijatelj prislonil k sosednji mizi, se je preko 
njegovih penastih ustnic privolilo še nekaj »izmov« na moj račun. 

»Pustite ga,« reče soseda. »Zdi se mi, da ste hoteli prej še nekaj 
dodati.« 

»No, hotel sem reči, da pričakujemo dobrih rezultatov od ne-
česa, česar se začenjamo šele učiti.« 

»Veste kaj,« reče sošolec. »Predobro je vsem. Zajemamo več 
kot naredimo. Na šihtu počivamo, da lahko popoldne šušmarimo. 
Zaščiteni smo kot gamsi. O, veliko prenese ta naš socializem.« 

Videti je, da govor postaja zanimiv tudi za druge. Omizje se 
polni in vedno glasnejši postajamo. 

Prisluhnem šali. V kratkem je tako: Japonec pride postavljat 
sodobno tehnologijo v neko našo tovarno. Ob koncu dneva ga 
pokliče njegov direktor ter ga med drugim vpraša, kako teče delo 
v tej jugoslovanski tovarni. 

»Gospod direktor, povem vam, tako imenitno organiziranega 
štrajka še nisem videl,« navdušeno odgovori monter. 

Slap smeha počasi ugasne. Govorimo; kaj bi moralo biti, pa ni? 
Kako se vsepovsod izmikamo delu? Kdo da je nesposoben in bi ga 
bilo potrebno zamenjati. 

Da smo sicer proti uravnilovki, a kljub temu je le res, da 
imamo enake želodce in kupujemo v sitih trgovinah. Kdo da bo 
delal, ker vse tišči v šole? 

In tako brez konca in kraja. Igrali smo vsevedneže, siti kruha, 
a željni igre. Bili smo generali brez vojakov, direktorji brez tovarn, 
župani brez občin, državniki brez držav. Gorje svetu, če nam bi 
bili tisti večer dani vojaki, tovarne, občine, države. 

Viktor Zakelj 



oporišče. Gradnjo doma podpi-
rajo tudi vaščani sami, saj so 
pripravljeni mladim pomagati 
z materialom in prostovoljnim 
delom. 

Mislimo, da so zgoraj nave-
deni podatki dovolj zgovorni in 
da bo KKSZDL, DPO in KS 
Žiri gradnjo pozitivno ocenila 
in dala vso moralno pod-
poro. 

Kako je z gradnjo sedaj? 
Predsedstvo OK SZDL Skofja 

Loka je razpravljalo o proble-
matiki izgradnje mladinskega 
doma na Zirovskem vrhu. V 
zvezi s tem je sprejelo stališče, 
da je potrebno 0 0 ZSMS Zirov-
ski vrh dati vso politično in 
moralno podporo za njihovo 
prizadevnost in organiziranost 
pri akciji. 

Za dom Prešernove brigade je 
izdelana že vsa potrebna doku-
mentacija in pridobljena vsa so-
glasja. V kratkem bo izdano tudi 
gradbeno dovoljenje. 

Pokroviteljstvo: 0 0 ZSMS 
išče pokrovitelja (ali več pokro-
viteljev), ki bi ji zagotovili sred-
stva v višini 400.000,00 din. V 
akciji, da bi pokrovitelj bila 

Ne bom se spuščal v dokazo-
vanje, kako važno je zdravo zo-
bovje za zdravje in delovno 
sposobnost človeka. V Alpini 
smo uvedli topli obrok, kar je 
prav gotovo zelo zdravo. Na-
slednji korak, ki bi bil nujen, 
pa je zobozdravstvena ambulan-
ta v tovarni za delavce in nji-
hove svojce. To so uvedli že 

Alpina, nismo uspeli, zato smo 
iskali pokrovitelja v občini in 
izven nje. Po zadnjih uspešnih 
pogovorih z bodočimi pokrovi-
telji kaže, da nam bodo sred-
stva tudi zagotovljena. Sklenili 
bomo samoupravni sporazum o 
financiranju in upravljanju do-
ma. 

Prostovoljni prispevki: OO 
ZSMS je sprožila akcijo, da 
nam pristojni organi ugodno 
rešijo prošnjo za oprostitev pri-
spevka (elektrika itd.). Poleg te-
ga nam je lastnik zemljišča, na 
katerem bo dom stal, parcelo 
podaril, prav tako so nam dru-
gi podarili les, kamenje itd. 
Trenutno zbiramo denarno po-
moč in gradbeni material vseh 
vrst. 

Prostovoljno delo: mladina in 
vaščani žirovskega vrha bomo 
dom gradili s prostovoljnim de-
lom. Pomoč so nam obljubile 
že tudi druge 0 0 ZSMS v naši 
občini. 

Lastni dohodki: sredstva zbi-
ramo tudi z akcijami; sem spa-
dajo razne kulturno-zabavne pri-
reditve, veselice, pikniki itd. 

mnogi. Vem, da bodo nekateri 
ugovarjali: saj smo že prispe-
vali za zdravstvo, do ambulan-
te je blizu, kaj bi si delali do-
datne stroške. Sklicevali se bo-
do tudi na pravice, ki nam pri-
padajo. Tudi za ceste in šole 
prispevamo že z davki, pa ven-
dar smo glasovali za samopri-
spevek, ker vemo, da je to edi-

ni način, s katerim lahko iz-
boljšamo razmere v kraju. Lah-
ko trdim, da bi obratna zobna 
ambulanta pomenila pridobitev 
za slehernega člana kolektiva, 
hkrati pa bi bilo tudi manj izo-
stankov zaradi odsotnosti de-
lavcev, ki morajo med delom 
na zdravljenje zob ali pa zaradi 
bolezni, ki so posledica zane-
marjenih zob (neurejenega zo-
bozdravstva). 

Upravni odbor sklada za grad-
njo in opremo Onkološkega in-
štituta Ljubljana, Lipičeva 2, 
nam je poslal naslednji dopis: 

Že desetletja tare človeštvo 
kruti in zahrbtni sovražnik — 
RAK. Vse zdravstvene inštituci-
je po svetu, ki delajo na tem po-
dročju, si prizadevajo na različ-
ne načine, kako preprečevati, 
pravočasno odkrivati in zdraviti 
rakasta obolenja. V ta namen 
zbirajo finančna sredstva tudi 
najbolj razvite države sveta, kar 
lahko zasledimo v dnevnem ča-
sopisju. Prav zaradi tega je pra-
vilno, da naše delovne kolektive 
in posameznike seznanimo tudi 
z našimi prizadevanji. 

Nedvomno vam je znano, da si 
kot osrednja slovenska zdrav-
stvena ustanova za rak, že vrsto 
let prizadevamo za dobrobit na-
ših bolnikov. Z zbranimi prosto-
voljnimi prispevki delovnih orga-
nizacij in posameznikov, smo že 
uspeli delno usposobiti prostore 
v eni naših starih stavb in s tem 
izboljšali udobje našim bolni-
kom. Poleg tega pa smo naba-
vili nekaj dragocenih diagnostič-
nih aparatov in obsevalnih apa-
ratur. Vendar pa s tem še zdaleč 

Upam, da je predlog sprejem-
ljiv. Dovolj je, če povprašate 
sodelavce, zakaj nimajo boljših 
zob. Ali pa tiste, ki čakajo leto 
dni na protezo, da o zdravljenju 
zob šolske mladine niti ne go-
vorimo. 

Pripomnil bi še to, da članek 
nima namena kritizirati dela 
zobozdravstvenih delavcev, am-
pak le prispevati k rešitvi pe-
rečega vprašanja. 

Janez ŽakelJ 

niso krite vse potrebe. Zaradi 
pomanjkanja lastnih sredstev, si 
ne moremo nabaviti vseh nujno 
potrebnih, tehnično dovršenih 
aparatov in pripomočkov, ki so 
neobhodno potrebni za operativ-
no diagnostiko in zdravljenje. 
Prav tako nimamo dovolj sred-
stev, da bi do konca izvedli grad-
beno-sanacijska dela. 

Menimo, da nas zgoraj nave-
deni vzroki opravičujejo, ker se 
ponovno obračamo na vas z 
vljudno prošnjo, da preko vaših 
samoupravnih organov posredu-
jete delovnim ljudem vaše de-
lovne organizacije, naj v dobro-
bit Onkološkega inštituta, OD-
STOPIJO OBVEZNICE POSOJI-
LA ZA CESTE! 

V upanju, da boste našo proš-
njo z razumevanjem sprejeli in 
upoštevali, se vam in vaši orga-
nizaciji v naprej iskreno zahva-
ljujemo! 

Darovalcem obveznic in vaši 
delovni organizaciji, se bomo za 
razumevanje in pomoč, javno 
zahvalili v dnevnem časopisu 
DELO! 

Torej, spoštovani sodelavci, 
kaj menite? 

Z zdravimi zobmi bomo lažje delali 

Ob koncu upamo, da se bodo za akcijo, ki jo organizira naša 
OO ZSMS, ogreli tudi vsi ostali prebivalci naše krajevne skupnosti 
in nam pomagali ter bomo tako skupno slavili Še eno delovno 
zmago. 

Stane Mlinar 

Zdravi zobje; privilegij iibraacev 
ali piavica zavarovancev 

Veliko pridobitve nam je prinesla nova družbena ureditev. Kdo je 
prej poznal plačan dopust, otroški dodatek ali starostno zavarova-
nje razen redkih državnih uslužbencev. Vendar ne bi bilo prav, 
če bi mislili, da smo s tem rešili že vse socialne probleme. Ce je 
kakšno vprašanje v Zireh pereče, je to vprašanje zobozdravstva. 

Planinci uživajo 
prelesti zemlje naše 

Zirovsko planinsko društvo je po številu članov drugo največje 
v občini Skofja Loka. Število članov leto za letom raste, tako da 
je danes v društvo vključenih 484 članov, 60 mladincev ter 240 
pionirjev. Predstavimo na kratko delo društva v preteklem letu. 

Se pred leti bogastvo izbrancev postaja vsakdanja potreba de-
lavcev, ki jim neizprosen ritem industrijske proizvodnje ter uprav-
ljalska aktivnost načenjajo duševno in telesno zdravje. Zato je 
razumljivo, da smo lahko razpeli izletniško dejavnost vse od 
zgodnje pomladi do pozne jeseni. Tako se je 31 izletov udeležilo 
kar 672 naših občanov. Ce k temu dodamo še nekaj deset izletov 
manjših skupin ter neevidentirane izlete po okoliških hribih, bo 
najbrž držalo, da okrog tisoč Zirovcev planinari. 

Na izlete smo se povečini odpravljali s kombiji, le nekaj šolskih 
izletov so vozili avtobusi. Tudi planince pesti odmaknjenost našega 
kraja tako, da moramo odšteti precej denarja, če se želimo povzpe-
ti na kamniške ali julijske vrhove. Tako smo lani zavozili okroglo 
štiri stare milijone, kar gotovo ni malo. Del teh stroškov nosijo 
udeleženci izletov sami, preostali del pa krije društvo. Ker smo že 
ravno pri denarju, moram reči, da je za naše prizadevanje vsako 
leto več razumevanja pri občinski TTKS, ki nam je pomagala 
z dvema starima milijonoma, preostala sredstva pa so dale delovne 
organizacije ali člani sami. Dokaz zagnanosti članov je tudi 350 
udarniških ur, ki so jih člani opravili pri obnavljanju koče in ure-
janju njene okolice. Povedati velja, da nam je lastna koča prej 
v cokljo kot v trdno oporo pri našem delu. 

Letos se bomo spominjali 200-letnice prvega vzpona na Triglav, 
tega simbola Slovenstva. Želimo, da bi se nanj povzpeli tudi tisti, 
ki so ga doslej boječe pogledovali iz vsak dan manj varnih nižin. 
Sicer pa v društvu sodimo, da je naše poslanstvo v tem, da pri 
ljudeh vseh starosti in poklicev vzbujamo in vzgajamo željo po 
gibanju in doživljanju naše skupne narave. 

»Hodil po zemlji sem naši in pil nje prelesti«, je zapisal Belo-
kranjec. Zakaj jih ne bi tudi ti in mi vsi. 

Viktor Zakelj 

Obveznice za onkološki inštitut 



Kako bomo koristili aparat 
za zgodnje odkrivanje raka? 

Pobuda za nabavo rentgenske aparature za zgodnje odkrivanje raka 
na dojki izhaja od bralk »Glasa« ob 8. marcu leta 1975. Predlog, da 
bi namesto organiziranja bogatih proslav ob 8. marcu — Dnevu žena 
in kupovanju raznovrstnih, največkrat tudi manj praktičnih oziroma 
uporabnih daril, ki jih osnovne organizacije sindikata prirejajo in 
obdarujejo zaposlene žene, del teh sredstev osnovna organizacije 
sindikata združilo s tem, da bi nabavili aparature za zgodnje odkri-
vanje raka na dojki, kot skupno darilo gorenjskim ženam za njihov 
praznik. 

O predlogu je razpravljal 
Medobčinski svet Zveze sindika-
tov za Gorenjsko in ugotovlje-
no je bilo, da bi morala biti to 
akcija celotne Gorenjske: 

— zaradi lažjega zagotovila 
finančnih sredstev, 

— ekonomičnosti, rentabilno-
sti in izrabe zmogljivosti apara-
ture, 

— ker imamo pokrajinsko 
zdravstveno skupnost 
in bi s tem zagotavljali enak 
obseg pravic zavarovank na Go-
renjskem. 

V začetku je bilo mnenje, da 
bi bilo dobro, da bi bil aparat 
vdelan v avtobusu, podobno 
kot je to za fluorografiranje. 

Pozneje pa jc prevladalo stro-
kovno mnenje, da bi bilo iz 
drugih strokovnih virov bolj 
priporočljivo, da bi kupili dve 

aparaturi, ki bi bili v Kranju in 
na Jesenicah. 

Od prvotnega obračuna po-
trebnih sredstev (50 din na za-
poslenega na Gorenjskem), se 
prispevek ne poveča, ker pre-
vozna aparatura in avtobus sta-
ne približno enako kakor dve 
aparaturi. 

O tem so razpravljali občin-
ski sindikalni sveti gorenjskih 
občin in priporočili vsem osnov-
nim organizacijam sindikata, 
da ga podprejo, sprejmejo ustre-
zen sklep in prispevajo iz svo-
jih proračunov iz naslova obda-
ritve žena za 8. marec namen-
sko po 50 din na zaposlenega. 

Medobčinski svet ZSS za Go-
renjsko je imenoval posebni od-
bor za uresničitev te akcije in 
sicer: za predsednika Viktorja 
Eržena — predsednika ObSS 

Kranj, člane odbora pa imenu-
je jo občinski odbori sindikata 
delavcev zdravstva in socialne-
ga varstva v posameznih obči-
nah tako, da odbor sestavlja 
skupaj 7 članov. Iz naše občine 
dela v odboru Mirjam Jan-Bla-
žič iz LTH. 

Tudi zdravstveni delavci Go-
renjske so našo akcijo podprli, 
saj opažajo, da je rakastih obo-
lenj vse več. 

Odbor je začel z delom 15. 
decembra 1975 in k sodelovanju 
povabil predstavnike Splošne 
bolnice Jesenice, Zdravstvenega 
doma Kranj in Onkološkega in-
stituta, ki so ves čas akcije so-
delovali in bili seznanjeni z 
vprašanji in nalogami, ki jih 
bo potrebno razrešiti za uspeš-
no izvedbo celotne naloge. Tako 
so bili 23. decembra na 2. seji 
sprejeti med drugim tudi na-
slednje sklepe: 

— da je potrebno pripraviti 
primerne prostore v Zdravstve-
nem domu Kranj in Splošni bol-
nici Jesenice (nosilca te naloge 
sta SB Jesenice in ZD Kranj), 

— da je potrebno pravočasno 
usposobiti ekipo, ki bo delala 
na teh aparatih od splošnega 
dela, do končnega čitanja rent-
genskih slik (nosilca ZD Kranj 
in Splošna bolnica Jesenice), 

— da je potrebno proučiti 
vprašanje stroškov in virov fi-
nanciranja (nosilci: Viktor Er-
žen, dr. Lindtner, dr. Petrič in 
dr. Jenko). Pri tem je odbor 
ugotovil: 

— da se tudi že do sedaj daje 
precejšnja sredstva za to vrsto 
zdravstvenih uslug, ki jih oprav-
lja Onkološki institut, katerega 
cene so glede na veliko režijo 
brez dvoma veliko večje, kakor 
bi bile doma, ob tem da bi se 
zmanjšali tudi stroški potova-
nja in izguba časa, predvsem 
pa čakalna doba, od podanega 
suma, do izvršenega rentgena in 
da je potrebno pripraviti me-
todo izbire pacientk, da se ne 
bo ustvarila po nepotrebnem 

čakalna doba. 

Na osnovi pogodb za dobavo 
aparature in predhodnega po-
sveta s predstavniki Onkološke-
ga instituta Ljubljana je odbor 
sprejel sklep, da se nabavita 
aparata skupaj z dodatki, ki so 
potrebni za nemoteno in kvali-
tetno delo. 

Ko smo aparata nabavili in 
sta bila izročena Splošni bolni-
ci Jesenice in Zdravstvenemu 
domu Kranj, je Regionalna 
zdravstvena skupnost dala so-
glasje za delovanje aparata le 
na Jesenicah z utemeljitvijo, da 
za Gorenjsko zadostuje en apa-
rat. Na Jesenicah aparat delu-
je od lanskega julija, medtem 
ko je drugi aparat v Zdravstve-
nem domu Kranj, še vedno »za-
pakiran« in čaka svoje nadalj-
ne usode (garancija teče). Kljub 
dvakratnim širokim obrazloži-
tvam na Regionalni zdravstveni 
skupnosti, so se odločili na pod-
lagi realnih strokovnih ocen, 
da se da soglasje le za en apa-
rat. Nadalje so delegati Regio-
nalne zdravstvene skupnosti 
sprejeli tudi sklep, da se en 
kupljeni aparat za zgodnje od-
krivanje raka na dojki zame-
nja za drugi aparat, ki bi slu-
žil za nadaljno diagnostiko od-
krivanja raka. 

Umestnost tega predloga je 
tudi v tem, da znanost na tem 
področju izredno hitro napre-
duje in da je bojazen, da bo ob-
stoječi aparat čez nekaj let teh-
nološko zastarel. 

Z novim dodatnim aparatom 
pa bi lahko nudili delavkam 
kvalitetnejše in širše zdravstve-
ne storitve. Trenutno strokovna 
služba Regionalne zdravstvene 
skupnosti proučuje mesta na-
mestitve bodočih aparatov za to 
dejavnost, ali na Jesenicah ali v 
Kranju. Zbrani denar bo tudi 
s to spremembo porabljen za 
namene, za katere smo ga 
zbrali. 

Želim, da delavke in delavci 
podaste svoje mnenje in da 
stopite v stik z vašim delega-
tom zdravstvene skupnosti. 

Po poročilu 
odbora 
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Priznanja te vrste so veselje... 
,. taka pa nujna potreba 

Sodimo, da je aparat za zgodnje odkrivanje raka nabavljen z last-
nimi sredstvi, treba čimprej aktivirati. Veliko bolj kot sredstev ali 
zarjavelih aparatur je škoda ljudi. Zato je odlašanje zločin. 

Uredništvo 



Kdo zna noč temno razjasnit 
»Od kod blisk, ki s tako svetlobo prešine mrak provincialnih razmer? Čigav je gromovniški glas, 

ki tako pogumno in izzivalno zakliče v stoletno molčanje nekdaj najbojevitejšega plemena Slova-
nov? Trojno odmeva v praznino, odziva ne najde. Spozna se za »glas vpijočega v puščavi«, za glas 
človeka, ki obupa v nesreči, trpi brez miru, ko pa se znova zadobi, nima več visokoletečih želja, 
ne moči za njih udejanjenje. Odloči se čimveč iztisniti iz danih razmer in v zapitem miru preži-
veti preostala leta. 

Je Prešernov glas res izzvenel v prazno? Nasprotno! Vsa svetla obdobja slovenske zgodovine pri-
čajo drugače. V slovenski umetnosti in politiki, ki se prav v zgodovini našega naroda še posebej 
tesno prepleta nekaj pomenijo le tisti tokovi, ki pridejo v stik s sorodnimi tokovi v svetu, čeprav 
izvirajo iz lastnih tal,«« je v uvodu spregovoril študent Miha Naglič, ko smo 11. februarja poskusili 
skupaj s študenti obuditi spomin na velikega poeta, briljantnega poznavalca slovenske besede — 
Franceta Prešerna. 

Kdo zna 
noč temno razjasnit, ki tare 

duha! 
Kdo ve 
kragidja odgnati, ki kljuje srce 
od zore do mraka, od mraka 

do dne! 
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Ko bo svet kakor vrt cvetoč 
in se najdemo bratje v njem, 
bratje pod sinjim nebom 
in soncem zlatim, 
iz Evrope, Azije, Afrike, 
Avstralije in Amerike, 
črni in beli, 
vsi od ene bele ljubezni bogati, 
tedaj zableščijo reke večnosti 
in sinji vetrovi. 

Investicije v 
športne objekte 

v Žireh so le 
en pogoj in 
organizirano 

rekreucijo 
Ker se v zadnjem obdobju ve-

liko govori o novih investicijah, 
bo bralce najbrž zanimalo, ka-
ko je s športnimi objekti in na-
pravami v Žireh. 

Ena od osnovnih nalog TTKS 
je tudi pospeševanje gradnje 
športnih objektov in naprav. 
Poudarjene zahteve po množič-
nosti in vse večja potreba za 
rekreacijo zahtevajo predvsem 
številne površine, z zadostnimi 
zmogljivostmi. Ker je bilo to 
področje izredno zapostavljeno, 
je položaj v vsej občini slab. 
Zato so razpoložljiva sredstva v 
te namene malenkostna v pri-
merjavi z željami in potrebami. 
Sredstva, kar jih je za to na-
menjenih, so načrtno razdeljena 
na krajevne skupnosti in ne na 
društva, kot je bilo to prej. S 
tem je omogočeno, da posamez-
ne KS same odločajo o tem, 
kakšne in koliko objektov bodo 
sofinancirale, saj se sredstva 
TTKS resnično skromna. Za 
KS Ziri je do leta 1980 načrtova-
nih 200.000 din. Ker pa je polo-
žaj v Žireh še slabši kot v dru-
gih KS, je skupščina TTKS odo-
brila dodatnih 150.000 din iz ne-
razporejenih sredstev v letu 
1976. Komsja za šport n rekrea-
cijo pri KS Žiri je zbrala potre-
be, ki so naslednje: 

1. SSK ZIRI: 
Skakalnica pokrita z vlakni iz 

plastične mase je že dalj časa 
želja in potreba kluba. Treningi 
v letnem času na skakalnicah v 
drugih krajih terjajo mnogo 
časa in sredstev, pa še število 
treningov je s tem omenjeno. 
Skakalni šport v občini Škofja 
Loka sodi v vrhunski, torej pri-
oritetni šport. 

2. KK KLADIVAR ZIRI 
Ženska ekipa »Alpina« tekmu-

je v občini med ekipami v naj-
višjem rangu tekmovanja. Pro-
pozicije košarkarske zveze Ju-

goslavije za tako tekmovanje (I. 
in II . zvezna liga) zahtevajo se-
mafor. Ekipa je novinec v ligi, 
zato so ugodili prošnji in dovo-
lili nastopanje v prvem delu tek-
movanja za drugi del je obvezen 
semafor ali pa igranje v Ljub-
ljani. 

(Nadalejvanje na 18. strani) 

študentje, bodoči kvas žirovske misli in dela, so nam tedaj pripravili res zelo lep večer. 
Kolikor je amaterska neokretnost izvajalcev morebiti za drobec osiromašila bleščeči stolp Pre-

šernove besede, je na drugi strani izjemna zagnanost, iskrenost in globina nastopajočih spletla po 
dolgem času nov lovorov venec žirovski kulturni poustvarjalnosti. 

Sprehod skozi čas, stoletje, ki je pomenilo hkrati tehnološko revolucijo, nasad revolucionarnih 
idej in prebujanje narodov, smo z našimi mladimi preleteli v slabi uri, da bi nam na koncu Prešerni 
današnjih dnii sporočili, kako preroški je bil že nekdaj naš Prešeren: 

Prispevek moškega pevskega zbora Alpine, mladinskega zbora in zlasti pianistke je pomenil lep 
okrasni kamen na veličastnem plašču, ki je kril najglobje sanje slovenskega naroda. 

Če smo se zavedli sami sebe, smo obogateni doživeli ta večer. Nejko Podobnik 



Investicije v športne objekte 
(Nadaljevanje s 17. strani) 

3. SK »TABOR« ŽIRI 
Strelišče na Ledinici je ostalo 

v začetni fazi, ker ni sredstev. 

Zaradi pomembnosti strelstva 
za rekreacijo in SLO bi bilo 
nujno dokončati začeta dela. 

4. TVD Partizan naj bi tudi 
v bodoče delno služil za šport-
no udejstvovanje krajanov. Stre-
lišče za zračno puško, namizni 

Z obstoječimi 350.000 din bi 
torej potrebovali posojilo za 
340.000 din za dobo 5 let, ker 
so se pri najemanju posojila pri 
Ljubljanski banki pokazale teža-
ve z dokumentacijo, je komisija 
sklenila naslednje: 
1. KK Kladivar se iz sredstev 
TTKS nakaže 140.000 din, manj-
kajoča sredstva 60.000 din zago-
tovijo uporabniki semaforja. 
Semafor je kupljen in vgrajen, 
cena je 192.500,00 din. 

2. SSK Žiri in SD Tabor Ziri 
pripravita potrebno dokumenta-
cijo (načrt, predračun, lokacij-
sko dovoljenje itd.) potem pa 
najamemo posojilo 350.000 din. 
Težave so z lokacijo za skakalni-
ci, vendar kaže, da brez popolne 
dokumentacije ne bomo uspeli. 
Predpisi SDK namreč zahtevajo, 

da so vsi dokumenti predloženi 
in šele po zagotovitvi vseh sred-
stev, ki jih projekt zahteva, je 
možno črpati sredstva iz poseb-
nega žiro računa. 

Skakalnica niti strelišče nista 
objekta, ki bi jih lahko začeli 
graditi pred poletnim obdobjem, 
zato je časa še dovolj. Težava pa 
je s plastično maso, ki je trenut-
no na razpolago pri uvozniku, 
sicer pa je dobavni rok 1 leto. 
Izgradnja skakalnice je brez 
kredita nemogoča, sredstev pa 
še ni, zato je tudi plastično ma-
so ta trenutek nemogoče vplača-
ti. Brez urejenega odkupa ali na-
jemnine ter lokacijskega dovo-
ljenja, pa je nabava plastike 
(cena je 280.000 din) tvegana od-
ločitev, celo v slučaju, da bi to-
liko sredstev že imeli. 

Marsikdo bo vprašal, kaj bo-
do nove investicije pomenile 
kraju in krajanom. Resnično 
direktnih koristi ne bo, saj to 
niso objekti, ki bi povečali zmo-
gljivosti namenjene rekreaciji 
(z izjemo strelišča, ki pa le ni 
rekreacijski objekt v pravem 
smislu). Vendar moramo upošte-
vati dejstva, da 

— za izgradnjo objektov za 
množično rekreacijo (bazen, ke-
gljišče, stadion) ni dovolj sred-
stev; 

— aktivno se s športom ukvar-
ja manj krajanov (predvsem 
mladine), ker so kriteriji za tek-
movalni šport izredno ostri. 
Praktično jih izpolnjujejo le 
skakalci in košarkarice, ki pa 
jih brez potrebnih objektov in 
naprav tudi ne bodo. 

3. Opustela trim steza, zmanj-
šano zanimanje za rekreacijo v 
telovadnici in izredno slab odziv 
sindikatov na razpis občinskih 
tekmovanj, kaže na to, da samo 

objekt, namenjen za rekreacijo, 
ne pomeni prav nič. Peščica ti-
stih, ki se z rekreacijo ukvarja-
jo, so v glavnem bivši športniki, 
ki nimajo več možnosti tekmo-
vati. Ce niti aktivni tekmovalci, 
ki so pripravljeni žrtvovati ne-
kaj časa tudi za organizacijsko 
delo (ob treningih in tekmova-
njih) in še bolj redki organiza-
torji, ne bodo imeli pogojev za 
delo, bo sčasoma zmanjkalo 
pravih ljudi. 

Potem pa bo vsako govorjenje 
o množičnosti in rekreaciji ne-
smiselno. 

Miha Bogataj 

Sora bo regulirana 
V začetku februarja je svet krajevne skupnosti organiziral pogovor 
o regulaciji Sore in vseh vzporednih delih. 
Posveta so se udeležili predstavniki območne skupnosti za Gorenj-
kso, hudourniške skupnosti, predstavniki občinsko skupščine Skofja 
Loka, kmetijsko-zemljiške skupnosti, KGZ Sora Ziri in direktorji 
delovnih organizacij na Zirovskem. Predstavnik KGZ Sora je uvodo-
ma povedal nekaj podatkov, ki osvetljujejo stanje v gornjem toku 
reke Sore. 
Izgube, ki nastanejo ob Sori, so precejšnje. V približno 25 letih dose-
žejo kar 80 milijonov din. Dohodek na hektar, izražen v dinarjih, 
ki je sedaj 1.968, bi se z regulacijo dvignil na približno 17.500 na 
hektar, torej več kot osemkrat. 

so bili sprejeti nekateri zaključ-
ki: 

— študije in projekt za regula-
cijo Sore naj se napravi do leta 
1980, 

— nosilec študije naj bo 
območna vodna skupnost, ki po-
išče projektanta, 

— poišče naj se možnost, 
združevati sredstva, na primer 
v občinskih temeljnih samo-
upravnih interesnih skupnostih 
ali krajevni skupnosti, 

— zavzeti se je potrebno za 
etapno gradnjo zaradi izredne 
kompleksnosti problemov, zato 
je treba opredeliti tudi naloge, 
ki jih mora študija postaviti 
(tudi prioriteta), 

— izdelava študije oziroma 
projektov za regulacijo ne sme 
zavreti gradnje kanalizacije in 
čistilne naprave, kar je predvi-
deno v prihodnjih dveh letih, 

— projektanti naj se zato spro-
dogovarjajo s predstavnikom 
krajevne skupnosti (Viktorjem 
Mačkom) tudi o delnih rešitvah. 

Torej se nam obetajo nova 
velika in koristna dela. Seveda 
bodo tudi stroški. 

Nejko Podobnik 

Dogovorili smo se; sedaj na delo! 

tenis,, zunanje igrišče za košar-
ko in odbojko so panoge, ki bi 
jih lahko obdržali in razbreme-
nili telovadnico v šoli. 

5. Športni stadion, ki bi vklju-
čeval atletske naprave in nogo-
metno igrišče, je objekt, ki ga 
Ziri vsekakor potrebujejo. Brez 
atletike ni drugih športov, nogo-
metno igrišče pa ne bo moglo 
ostati na sedanji lokaciji. 

Bilo je še več ostalih predlo-
gov (bazen, kegljišče itd.), ki pa 
so pri 350.000 din zagotovljenih 
sredstev nerealni in jih moramo 
(kot že tolikokrat), premakniti v 
kasnejša obdobja. 

Komisija sama s skromnimi 
sredstvi ni mogla pokriti niti 
najnujneših potreb, zato je svet 
KS sprejel sklep, da se v letu 
1978 izda jamstvo in najame po-
sojilo za: 

1. plastiko in ure-
ditev skakalnice 450.000 din 

2. nabavo semaforja 140.000 din 
3. ureditev strelišča 100.000 din 

Skupaj: 690.000 din 

Na težave, ki nastajajo v de-
lovnih organizacijah, zlasti ob 
času ko Sora poplavlja in ni 
možnosti, da bi delavci s teh 
področij prišli na delo, je zlasti 
opozoril direktor Alpine. Na 
območju Ledinice, Jarčje doline 
in Mrzlega vrha stanuje preko 30 
delavcev, ki večinoma delajo na 
tekočem traku. 

Spregovorili so tudi drugi go-
stje. Zlasti predstavnik območne 
vodne skupnosti ing. Ješe je 
opozoril na niz problemov, ki so 
se nakopičili, na drugi strani pa 
na mnogostranost interesov, ki 
se pojavljajo. Takoj bo potreb-
no z vso potrebno dokumentaci-
jo o izvajanju del reševati po 
letu 1980. Pri reševanju vprašanj 
ne bi zmogla vseh stroškov 
območna vodna skupnost, tem-
več bo treba sofinancirati v KS. 
Po grobih izračunih naj bi pri-
bližno 80'% stroškov krila 
območna vodna skupnost, 20 % 
pa bi morala pokriti kmetijsko-
zemljiška skupnost in posamezni 
interesi v krajevni skupnosti, če-
prav je trenutna obremenitev 
4,6 °/o zelo velika. 

Po dolgotrajni zavzeti razpravi 
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JAVNI OBJEKTI OBRTNIŠKA CONA 

OBDELANO 5 POSEBNIM PROJEKTOM 

Takole izgleda zazidalni načrt Industrijske cone v Zireh. Kdaj bo resničnost? 

Predlog zazidalnega načrta industrijske cone liri 
Predlog zazidalnega načrta In-

dustrijske cone Zlrl, ki ga Je iz-
delal Projektivni atelje v Ljub-
ljani na podlagi ugotovljenih 
podatkov oziroma dolgoročnih 
izdelanih prodamov delovnih or-
ganizacij Alpine, Etikete, Kladi-
varja, KGZ Sora In Mizarstvo 
Ziri. 

Te delovne organziacije bodo 
tudi Investirale v tej Industrijski 
coni. 

Program bodoče zazldave izha-
ja Iz ciljev, ki so določeni s sred-
njeročnimi programi razvoja or-
ganizacij In obsegajo prostorske 
zahteve kot potrebe proizvodnje 
Po zazidalnih površinah in ko-
munalnih objektih. 

Skupna površina za potrebe 
proizvodnje, s predvideno rezer-
vo, znaša okrog 16 hektarov po-
vršine. 

Dne, 11. 1. 1978 je bil sklican 
širši sestanek s predstavniki de-
lovnih organizacij, krajevne 
Skofja Loka. Na tem sestanku je 
bil obravnavan predlog zazidal-
nega načrta industrijske cone 
Zlrl. 

Načrt bo v javni razpravi po 
vskladitvi pripomb predvidoma 
februarja meseca. Predstavniki žlrovskega gospodarstva so o načrtu temeljito razpravljali 



Seznam predlaganih kandidatov KS liri 
za zbore OS in skupščine SIS 

a) Kandidati splošne delegacije 
Krajevna skupnosti 2iri za 
pošiljanje delegatov v občinski 
zbor krajevnih skupnosti 
Bačar Anton 
— Nova vas 12 
Cokan Bogomir 
— Stara vas 51 
Demšar Janko 
— Dobračeva 168 
Gregorač Marija 
— Stara vas 78 
Krvina Rudi 
— Stara vas 57 
Kopač Zoran 
— Stara vas 157 
Kokelj Ernest 
— Nova vas 35 
Krvina Pavel 
— Stara vas 188 
Pivk Silva 
— Stara vas 71 
Poljanšek Janko 
— Selo 31 
Starman Bojan 
— Stara vas 117 
Uršič Ivan 
— Stara vas 109 
Vehar Dane 
— Dobračeva 24 
Zakelj Ivan 
— Ziri 140 
Zakelj Viktor 
— Dobračeva 99 

b) Združena delegacija za sa-
moupravne interesne skupno-
sti: Socialno skrbstvo, socialno 
varstvo In stanovanjska skup-
nost, ki pošiljajo svoje delega-
te v pristojne občinske SlS-e: 

Ca j nikar Lija 
— Stara vas 87 
Jurca Marica 
— Ziri 10 
Košir Danica 
— Zirovski vrh 46 
Kopač Vinko 
— Nova vas 16 
Lukančič Milena 
— Račeva 15 
Markelj Tinka 
— Stara vas 42 
Mihove Milka 
— Selo 8 
Mlinar Slavka 
— Stara vas 59 
Oblak Marinka 
— Dobračeva 131 
Podobnik Manica 
— Račeva 12 
Praprotnik Marica 
— Dobračeva 156 
Strlič Nuša 
— Ziri 23 
Strlič Olga 
— Ziri 26 
Stumberger Anton 
— Dobračeva 79 
Tušek Anka 
— Dobračeva 1 

POSEBNE DELEGACIJE 
ZA NASLEDNJE 
SAMOUPRAVNE 
INTERESNE SKUPNOSTI 

SIS za izobraževanje: 
Bizjak Tanja 
— Stara vas 78 
Esiele Anica 
— Selo 42 
Kristan Vito 
— Ziri 114 
Kokelj Valentin 
— Zori 114 

Podobnik Jernej 
— Stara vas 122 
Poljanšek Slobodan 
— Selo 30 
Zakclj Pavel 
— Ziri 122 

SIS za zdravstvo: 
Jereb Pavel 
— Brekovice'5 
Justin Mija 
— Ziri 105 
Lukančič Bernarda 
— Stara vas 162 
Pintar Anton 
— Stara vas 173 
T reven Zinka 
— Stara vas 129 
Jereb Matija 
— Nova vas 8 
Sedlak dr. Stanislav 
— Stara vas 270 

SIS za kulturo: 
Bogatj Jože 
— Stara vas 67 
Erznožnik Marta 
— Stara vas 239 
Govekar Mirko 
— Nova vas 28 
Jesenko Majda 
— Dobračečva 162 
Kosmač Janez 
— Stara vas 131 
Novak Vladimir 
— Ziri 87 
Trojar Milan 
— Ziri 114 

SIS za telesno kulturo: 
Bizjak Janez 
— Stara vas 78 
Erznožnik Darij 
— Stara vas 239 
Gladek Vinko 
— Ziri 98 
Jereb Drago 
— Nova vas 65 
Krvina Raj ko 
— Stara vas 57 
Mlakar Anton 
— Dobračeva 190 
Pečelin Ivan 
— Stara vas 74 
Treven Ida 
— Opalc 9 
Tušek Branko 
— Stara vas 144 

SIS za raziskovanje: 
Beovid Anton 
— Ziri 12 
Fister Janez 
— Stara vas 51 
Gantar Bojan 
— Zini 80 
Gantar Franci 
— Ziri 27 
Križič Andra 
— Ziri 117 
Luznar Janez 
— Stara vas 9 
Pečelin Franci 
— Stara vas 62 

SIS za invalidsko-pokojninsko 
zavarovanje: 
Jurca Janko 
— Ziri 10 
Kavčič iLeander 
— Dobračeva 188 
Lahajnar Ciril 
— Dobračeva 68 
Temelj Natko 
— Dobračeva 138 
Vehar Avgust 
— Dobračeva 24 

SIS za zaposlovanje: 
Drmota Verena 
— Stara vas 76 
Govekar Anica 
— Nova vas 14 
Herovec Erna 
— Ziri 81 
Kepic Marjan 
— Stara vas 49 

Tak je bil naslov članka, ki je 
bil objavljen v »Nedeljskem«, 
6. novembra 1977. Prispevek za 
ta članek je poslala ljubiteljica 
živali iz Škofje Loke. 

Prepričan sem, da je tudi v 
Zireh več ljudi, ki težko razume-
jo grobo ravnanje z živalmi; 
radi bi se včlanili v društvo pa 
ne vedo na koga naj se obrnejo. 

Sedež republiškega društva: 
DRUŠTVO PROTI MUČENJU 

ŽIVALI SRS je v Ljubljani, 
61001 LJUBLJANA — Trubarjeva 
cesta 16. 

Podružnična društva so v Ma-
riboru, Celju in Piranu. Ta dru-
štva imajo svoje člane v preko 
120 krajih Slovenije. 

Katere so naloge društva? 
Društvo je ustanovljeno z na-

menom, da posamezni državlja-
ni obvarujejo živali pred trpin-
čenjem, mučenjem, zlorabo in 
pretiranim izkoriščanjem; 

Sodelujto z društvom proti 
mučenju živali! 

— da goji in pospešuje huma-
ni odnos do živali; 

— da preko svojih članov, so-
delavcev in organov oblasti ugo-
tavlja mučenje živali in ukrepa 
po predpisih; 

— da s primernim poukom 
preprečuje vsako slabo ravnanje 
z živalmi; organizira in prireja 
predavanja zlasti med mladino 
itd., 

Kdor je pripravljen sodelovati 
pri preprečevanju mučenj živali, 
naj se včlani v naše društvo. 
Mučitelje bomo najprej opozo-
rili z lepo besedo, če to ne bo 
pomagalo, bomo predlagali po-
staji Milice, naj posreduje. Ko-
mandir Milice pravi, da bo prav 
rad sodeloval z nami. Ce nas bo 
vsaj 10 odraslih in vsaj toliko 
mladih, lahko ustanovimo dru-
štvo v Zireh. 

Opozorite svoje starejše otro-
ke, na ta prispevek! 

Pristopne izjave lahko dobite 

Mati 
Vse tvoje moči si dala za 
nas, da bi nam bilo lepo, 
svetlo, izgorevaš svoje 
sile kakor sveča, le opešaš 
in zopet najdeš moč. 
O, ne ugasni, ne ugasni! 

Francka Trček 

Likar Pavel 
— Star avas 251 

SIS za otroško varstvo: 
Justin Marija 
— Ziri 74 
Kočevar Marjan 
— Stara vas 78 
Mlinar Marija 
— Brekovice 15 
Vehar Marija 
— Stara vas 81 
Zaje Jelka 
— Stara vas 249 

v kiosku »DELO« pred zadruž-
nim domom ali pri sestavljalcu 
tega članka. 

In kako je z letno članarino? 
— za zaposlene je 50.— din, 
— za upokojence in študente 

20,— din, 
— za otroke do 15. leta staro-

sti 10,— din. 

Šolniki, opozarjajte mladino 
na human odnos do živali! 

Lojze Kopač 

Z enega Izmed planinskih po-
hodov 

»DELO ŽIVLJENJE« je 
glasilo ALPINE, tovarne 
obutve Ziri, Stara vas 23 
— n. sol. o., ki ima v svoji 
sestavi TOZD Obutev Ziri, 
TOZD Obutev Gorenja vas, 
TOZD Plastika Ziri, TOZD 
Prodaja in Delovno skup-
nost skupnih služb. 
Ureja ga uredniški odbor: 

Ivan Capuder 
Martina Gregorač 
Majda Jesenko 
Vladimir Pivk 
Janez Smeh 
Alfonz Zajec 
Silva Pišek — tehnični 
urednik 
Nejko Podobnik — odgo-
vorni urednik 

Izhaja mesečno, naklada 
1750 izvodov. 
Fotografije: Franc Jesenko 
Tisk: Gorenjski tisk, Kranj 

Rado bi se včlanila v društvo 
proti mučenju živali 


